
SVATBY
25. dubna začíná v Muzeu 
města Mnichovo Hradiště 
dlouho připravovaná vý-
stava Svatby nejen na Mni-
chovohradišťsku.
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SILNICE
Správa silnic s příchodem 
jara začíná s celoplošnými 
opravami komunikací. Kte-
ré krajské silnice přijdou 
letos na řadu?
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 DUBEN 2024

ZÁPISY
V dubnu proběhnou zápisy 
dětí do prvních ročníků zá-
kladních škol a do příprav-
né třídy, v květnu pak do 
mateřské školy.
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Než vyjedou bagry 2024: nejzajímavější
otázky a odpovědi týkající se investic města

JE KRÁSNE,
JARO JE TU

Vážení Hradišťáci, 
OSN zveřejnilo těsně před uzávěrkou Kamelotu žebříček nejšťast-

nějších zemí. Česká republika je na 18. místě ze 143 států. Vedou tra-
dičně severské státy, ale za námi zůstalo třeba i USA nebo Německo. 
To je, myslím, super výsledek. Pracujme dál na jeho udržení. V jarní 
atmosféře rozkvétající přírody to jistě půjde samo. 

Navzdory kalendáři nám jaro začalo už oslavami Mezinárodního 
dne žen, oslavou té lepší poloviny světa, bez které by byl ten zbytek 
úplně marný... Jaro jsme přivítali také na farní zahradě, kde si zájem-
ci mohli mimo jiné uplést pomlázky. Ty se budou dětem hodit o Ve-
likonocích. V souvislosti s oslavou konce zimy a vítání jara bych rád 
upozornil, jaký je vlastně původní smysl Velikonoc. Určitě nespočívá 
v nahánění žen s pomlázkou (tím spíš krátce po MDŽ). Význam slova 
pomlázka je od slova „omladit“, což má mnohem blíže k „pohladit“, 
než „vyšupat“ či „vymrskat“. Letošní Velikonoční pondělí mimořádně 
vychází na apríl, třeba tak budou letošní svátky jara o to veselejší  
a uvolněnější. Mějme přitom na mysli, že Velikonoce jsou o konci zimy, 
novém začátku a o radosti, ne o velikosti čokoládových zajíců.

Po Velikonocích bude v dubnu následovat stavění májky na ná-
městí a pálení čarodějnic. Přejme si, aby nám vyšlo počasí, a definitiv-
ně jsme se se zimou spálením Morany rozloučili.

Začalo jaro, jsme 18. nejšťastnější země na světě. Pojďme se na 
svět usmát a těšit se z drobných denních radostí.

Jiří Plíhal, starosta města

INZERCE

ˇ

Po několikaleté pauze se vedení 
města vrátilo k pořádání „bagrů“, 
veřejné prezentace probíhajících či 
připravovaných investic. Na setkání 
v pondělí 18. března na sále kina se 
tak zájemci mohli dozvědět mnohé a 
také se ptát.

Mnichovo Hradiště letos řeší 57 
investičních akcí různé velikosti. Od 

kompletní rekonstrukce ulice Víta 
Nejedlého po poesiomat na Hor-
ce. V součtu se jedná o investice v 
celkové hodnotě 1,5 miliardy korun. 
Během dvouhodinového programu 
představil aktuální status všech roz-
pracovaných projektů místostarosta 
Jan Mareš, kterému sekundoval sta-
rosta Jiří Plíhal a druhý místostaros-

ta Ondřej Lochman.
A co se veřejnost mohla dozvě-

dět? Začněme největšími projekty 
loňského roku. Zaznělo například, 
že přístupové cesty k lávce přes 
dálnici D10 budou dokončeny v 
průběhu dubna a že lávka samotná 
bude slavnostně otevřena v pondělí 
13. května v 16 hodin. Při této příle-

žitosti bude rovněž představen poe-
siomat, jenž se stane symbolickým 
cílem procházek na Horku. Dále byla 
představena závěrečná etapa revita-
lizace náměstí, jež bude dokončena 
v roce 2025, potvrzen termín dokon-
čení rekonstrukce Klubu – hotovo 
bude letos v červnu, nebo nastíněna 
další úprava ulic na Habeši.         ...3

Družstevní byty v Bakově n/J

Resort Na Výsluní
www.resortbakov.cz

Rezervujte si svůj byt 

INZERCE

Orientační závod ulicemi města se těšil hvězdné účasti

Mnichovo Hradiště hostilo 17. března závody v orientačním běhu, které do města přivedly více než čtyři sta závodníků z 47 českých klubů. ...8

ˇ

Jednání zastupitelstva
V pondělí 15. dubna se od 17 hodin 
na sále Základní školy Studentská 
uskuteční zasedání zastupitelstva. 
Jednání nejvyššího správního or-
gánu města je veřejné a program je 
zájemcům v předstihu k dispozici na 
webu města. Ze zasedání je pořizo-
ván záznam, který je dostupný na 
youtubovém kanále města. (wes)

Přihlášky pro stánkaře
Pojizerský folklorní festival, který se 
letos z Bakova stěhuje do Hradiště, 
se uskuteční v sobotu 18. května. 
KLUB Mn. Hradiště s.r.o. tak oslovu-
je zájemce, kteří by na akci rádi měli 
svůj stánek, aby do 19. dubna podali 
přihlášku. Kontaktní osoba je Hana 
Chocholoušová (e-mail: h.chocho-
lousovapff@seznam.cz). (wes)
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

O UMÍSTĚNÍ PŘEČERPÁVACÍ STANICE JE JASNO, MĚSTO ODKOU-
PÍ POZEMEK

Nedílnou součástí projektu odkanalizování místních částí Dneboh 
a Hoškovice je přečerpávací stanice, která bude odpadní vody posílat 
na čističku do Mnichova Hradiště. Vzhledem k tomu, že stanice by měla 
vzniknout na pozemku, jenž je nyní v soukromých rukách, město se s ma-
jitelkou pozemku domluvilo na budoucím odkupu. Zastupitelstvo schválilo 
uzavření smlouvy o smlouvě budoucí. 

PRVNÍ ROZPOČTOVÁ ZMĚNA PŘESOUVÁ VLONI NEVYČERPANÉ 
PENÍZE URČENÉ NA INVESTICE

Zastupitelstvo schválilo první rozpočtovou změnu letošního roku, 
která počítá s přesunem vloni nevyčerpaných finančních prostředků do 
letošního rozpočtu. Jedná se o formální krok – jednak dochází k přesunu 
nevyčerpaných financí z investičních akcí, jež nebyly realizovány, případ-
ně o přesun financí, které zhotovitelé nestihli čerpat. Druhý případ se týká 
zejména společnosti Brex, dodavatele lávek přes Jizeru a přes dálnici.

V PRVNÍM KOLE DOTAČNÍHO PROGRAMU MĚSTA PODALY ŽÁ-
DOST TŘI DESÍTKY SPOLKŮ A ORGANIZACÍ

Město přispívá místním spolkům, organizacím nebo sportovním od-
dílům na činnost i jednorázové akce prostřednictvím dotačního programu 
s transparentními pravidly. Během kalendářního roku se tak děje ve třech 
kolech. První proběhlo hned z kraje roku a bylo v rámci něj rozděleno 
téměř 3,5 milionu korun z alokovaných 3,8 milionů. Žádosti do 250 tisíc 
schvalovala rada města, větší finanční obnosy pak zastupitelstvo. Mezi 
největší příjemce patřili již tradičně Mnichovohradišťský SK, TJ Sokol Mni-
chovo Hradiště, Tenisový Klub Mnichovo Hradiště či Český rybářský svaz 
– MO Mnichovo Hradiště. 

PŘES DVA MILIONY KORUN, ABY BYLY SOCIÁLNÍ SLUŽBY DO-
STUPNĚJŠÍ

Žádostmi o dotaci pro poskytovatele sociálních služeb se zabývala 
už v lednu komise pro rodinu a sociální záležitosti, která jednotlivé žá-
dosti doporučovala ke schválení radě či zastupitelstvu. Zastupitelé na 
doporučení komise navýšili původně rozpočtovaných 2,08 milionu korun 
o bezmála 300 tisíc a schválili částky nad 100 tisíc korun. Diecézní charita 
Litoměřice, která poskytuje terénní pečovatelskou službu, dostala 900 ti-
síc korun, 315 tisíc korun město poskytlo organizaci Semiramis na provoz 
nízkoprahové klubu, jenž od letošního roku funguje v Mírové ulici, 300 
tisíc získal Spokojený domov, 160 tisíc Laxus, 200 tisíc Malyra. 

HALA BIOS FUNGUJE POD HLAVIČKOU ZŠ SOKOLOVSKÁ
Zastupitelstvo schválilo dokumenty, které po zrušení haly BIOS jako 

organizační složky města zařazují provoz haly pod ZŠ Sokolovská. Za 
provoz sportoviště nyní zodpovídá učitel Petr Koťátko. V tomto školním 
roce běží vše ve starých kolejích, dílčí organizační změny v provozu haly 
se předpokládají od září. Město o nich bude včas informovat na webu.

PRŮMYSLOVÁ ZÓNA HAŠKOV? MOŽNOU BUDOUCNOST LOKALI-
TY PROVĚŘÍ STUDIE

Podpisem memoranda o spolupráci město deklaruje své zapojení do 
připravované studie, která má prověřit možné využití pozemků v Haškově. 
V souvislosti se záměrem společnost GLP SpacePlus Czech Republic 
s.r.o. zastupitelé souhlasili se zpracováním studie, jež by měla nastínit 3-4 
varianty využití haškovských pozemků, jejichž dominantním vlastníkem 
je mnichovohradišťská farnost. Předmětem posouzení bude otázka do-
pravního napojení průmyslového areálu, hydrogeologický průzkum, návrh 
rozložení staveb nebo možnosti napojení na inženýrské sítě. Spoluprací 
na studii se město v žádném případě nezavazuje k souhlasnému stano-
visku s případným konkrétním projektem. Platný územní plán umožňuje 
na pozemcích v  lokalitě Haškova vybudování kapacit pro drobnou výrobu 
a lehkou výrobu a skladování.

POVODÍ LABE SOUHLASÍ S VYBUDOVÁNÍM CYKLOSTEZKY NA 
SVÝCH POZEMCÍCH

Na přípravě projektu nové cyklostezky, jež povede za areálem ně-
kdejšího LIAZu a propojí Mnichovo Hradiště s pískovnou ve Veselé, se 
pracuje již měsíce. Cyklostezka bude součástí páteřní Greenway Jizera a 
otevře cestu k pokračování cyklistické dálnice směrem na Bakov a dál. In-
vestorem cyklostezky bude Středočeský kraj, finančně se na ní podílí také 
Industrial Park Mnichovo Hradiště. Trasa cyklostezky vede po pozemcích 
města, Industrial Parku, který umožní jejich dlouhodobé užívání, a po po-
zemcích Povodí Labe. Podpis smlouvy s Povodím rada města posvětila.

VÝMĚNA SVÍTIDEL SE V PRVNÍ ETAPĚ DOTKNE HLAVNÍCH ULIC  
A PŘECHODŮ

Na základě výběrového řízení byl vybrán dodavatel modernizace 
veřejného osvětlení. První etapa výměny analogových svítidel za LED 
proběhne ještě letos a týká se 435 světelných zdrojů. Půjde o světla 
na frekventovaných komunikacích a na všech přechodech pro chodce. 
Modernizací dojde k výrazné úspoře elektrické energie. Město výměnu 
uskuteční s pomocí dotačního titulu.

DO HRADIŠTĚ SE STĚHUJÍ KULTURNÍ AKCE: FOLKLORNÍ FESTI-
VAL A FESTIVAL MAJÁK

Radní vzali na vědomí informaci o stavu příprav Pojizerského folklor-
ního festivalu, který se letos z Bakova stěhuje do Hradiště, a také první 
informaci o záměru Nadačního fondu ŠKODA AUTO přesunout festival 
Maják do areálu zámku Mnichovo Hradiště. Město i NPÚ jako správce 
zámku s uskutečněním kulturní akce souhlasí. V květnu a na podzim se 
tak můžeme v Mnichově Hradišti těšit na nové kulturní zážitky.

S příchodem jara začínají celoplošné opravy 
silnic. Které získají nový povrch letos?
Velké teplotní výkyvy, chemické 
ošetřování a možnost realizovat jen 
provizorní opravy, to vše jsou fak-
tory, jež se během zimy negativně 
podepisují na stavu silnic. V břez-
nu, kdy s většími opravami silničáři 
teprve začínají, tak řidiči stav silnic 
každoročně právem vnímají jako 
nejhorší. S příchodem jara se však 
rozbíhají asfaltovny a krajská správa 
silnic konečně může ve větší míře 
realizovat opravy výtluků a začít  
i s celoplošnými opravami silnic. 
Které komunikace se v letošním 
roce dočkají celoplošné opravy na 
Mnichovohradišťsku?

Přímo v Mnichově Hradišti se 
po letech příprav rozběhne komplet-
ní rekonstrukce ulice Víta Nejedlého 
za zhruba 60 milionů korun. Zatímco 
město bude revitalizovat na své ná-
klady uliční prostor, krajská správa 
silnic provede úpravu silnice II/610, 
tedy průtahu městem, a to v úseku 
od kruhového objezdu u Lidlu po 
roubenku před náměstím. Nároč-
ná investiční akce potrvá dva roky  
a realizována bude ve dvou etapách, 
přičemž dříve přijde na řadu úsek od 
kruhového objezdu po křižovatku  
s ulicí Jaselskou či Čsl. armády 
(jasno bude po vybrání dodavatele). 
Práce by měly být zahájeny na jaře. 
Rekonstrukce silnice v délce asi 700 
metrů proběhne za provozu.

V samém závěru roku by se 
mohla celoplošné opravy dočkat 

silnice mezi Klášterem a Mnichovým 
Hradištěm. Ta už půl druhého roku 
trpí mimořádnou dopravní zátěží a 
na jejím stavu je to víc než patrné. 
Od zahájení prací na novém silnič-
ním mostě přes Jizeru na obchvatu 
města představuje totiž silnice III. 
třídy takřka jediné spojení s Klášte-
rem. Celoplošná oprava bude zahá-
jena po uvedení nového mostu do 
provozu, proběhnout by tak mohla 
v listopadu či začátkem roku 2025.  
S náklady na její obnovu se počíta-
lo již při kalkulaci nákladů na nový 
most – jde o součást projektu. Inves-
torem je opět Krajská správa a údrž-
ba komunikací Středočeského kraje.

Další silnice a úseky, které jsou 
v plánu celoplošných oprav mnicho-
vohradišťského cestmistrovství, na-
leznete v přiloženém infoboxu.

Co se týče péče o silniční infra-
strukturu, Středočeský kraj letos na 
opravy silnic vyčlenil rekordní část-
ku, rovnou miliardu korun. Pro srov-

nání, v loňském roce šlo na opravy 
silnic po zimě 900 milionů, v roce 
2022 400 milionů Kč. Deficit na stře-
dočeské cestní síti však dosahuje až 
k 90 miliardám, změna k lepšímu tak 
bude probíhat jen postupně. V dal-
ších letech by však měl deficit přece 
jen začít klesat výrazněji. Po zapoje-
ní evropských, národních i krajských 
financí jde do středočeských silnic  
v posledních letech každý rok pět 
miliard korun a nadějně vypadá  
i dlouhodobá snaha Středočeského 
kraje docílit změny rozpočtového 
určení daní. Tím by nejlidnatější kraj 
ČR s nejrozsáhlejší silniční sítí zís-
kal výrazně více peněz a s tím i více 
možností, jak stav silnic zlepšit.

„Silnice III. třídy jsou obecně  
v nejhorším stavu, ještě horší bývají 
jejich kopcovité úseky,“ konstatu-
je místostarosta Ondřej Lochman, 
který zároveň stojí v čele krajského 
výboru pro dopravu, a popisuje, 
jak výběr adeptů na celoplošné 

opravy probíhá: „Cestmistr vychází  
z pasportu silnic, bere v úvahu 
současný stav komunikací, zvažuje 
frekventovanost jednotlivých spojnic  
a reflektuje i požadavky starostů. Na 
základě přidělených financí pak roz-
hoduje, které úseky se budou opra-
vovat. A vždycky má řádku dalších 
projektů v tzv. zásobníku,“ vysvětluje 
Lochman.

Doplňování tohoto zásoníku 
probíhá neustále. V současnosti se 
zpracovává například projekt silnice 
v Podolí, Branžežské ulice v Kněž-
mostě nebo opravy nadjezdu na 
obchvatu města u Lidlu. Přitom pla-
tí, že projekce nového povrchu na 
silnicích procházejících zástavbou 
jsou výrazně komplikovanější – pro-
jektanti musí vzt v úvahu například 
kanalizaci, domovní vjezdy a mnoho 
dalších skutečností. To je důvodem, 
proč se na opravy těchto úseků čeká 
tak dlouho. 

Martin Weiss

Máte zaplaceno 
za odpady a psy?

Připomínáme, že do konce dubna je 
třeba zaplatit poplatky za odpady na 
rok 2024, poplatky za psa lze uhradit 
do 30. června.

Poplatek za odpad je od roku 
2024 stanovený ve výši 900 Kč 
za jednoho občana, respektive za 
byt nebo nemovitost, ve které není  
k pobytu trvale hlášena žádná osoba 
(v takovémto případě je poplatníkem 
majitel bytu nebo nemovitosti). Dal-
ší podrobnosti naleznete ve znění 
obecně závazné vyhlášky města č. 
4/2023.

Výše poplatku za psy není jed-
notná – liší se dle adresy, kde majitel 
psa bydlí, a dalších kritérií, konkrétní 
výši stanovuje obecně závazná vy-
hláška č. 5/2023.

Poplatky lze uhradit na poklad-
ně městského úřadu v hotovosti 
nebo platební kartou v kanceláři  
č. 8 u paní Vodákové. Další možnos-
tí je úhrada bezhotovostně převod-
ním příkazem na účet města č. ú.  
19-2627181/0100. Variabilní symbo-
ly jsou stejné jako v minulých letech. 
Pro případné dotazy můžete kontak-
tovat pracovnici úřadu, paní Vodáko-
vou (tel. 326 776 621). (ds)

• II/610 v Mnichově Hradišti v úseku mezi kruhovým objezdem u Lidlu a náměstím (0,7 km) – letos 1. etapa
• III/27613 mezi Veselou a Bakovem nad Jizerou (1,4 km)
• III/2771 z Mohelnice nad Jizerou do Neveklovic (2,2 km)
• II/279 mezi Doubravou a Břehy v úseku od křižovatky se silnicí III/27919 po křížení s hlavním tahem II/610 (1 km)
• III/27614 z Kněžmosta k železničnímu přejezdu v obci Koprník (1,6 km)
• III/2683 z Malobratřic do Kamenice (2,1 km)
• III/2773 z Podhory do Rostkova v úseku od křižovatky s II/277 po konec lesního úsek (1,8 km)
• III/26815 mezi Mnichovým Hradištěm a Klášterem Hradištěm nad Jizerou (1,4 km) – letos, či na jaře 2025

To se povedlo. Nové letecké snímky 
zaznamenaly loňskou připomínku Liazu
Říká se, že svět je malý a že o ná-
hody v něm není nouze. A patrně to 
bude pravda. Přinejmenším druhá 
část tvrzení. Někteří z vás možná 
již sami při nahlížení do katastru 
nemovitostí zjistili, že Mnichovo Hra-
diště bylo při posledním snímkování 
zachyceno při neobvyklé příležitosti 
– při akci 70 let LIAZu v Mnichově 
Hradišti! Na tuto pozoruhodnou 
skutečnost bychom rádi upozornili  
i všechny ostatní.

Zvolíte-li při nahlížení do elek-
tronického katastru nemovitostí do-
stupného na webu https://nahlizeni-
dokn.cuzk.cz kombinaci katastrální 
a ortofoto mapy, naskytne se vám 
pohled na náměstí, které je zachyce-
no ve zcela nezvyklém provozu. Ze 
značné části je zaplněno nákladními 
automobily. Další jsou k vidění oko-
lo parčíku mezi ulicemi Na Výsluní 
a Polní, na dopravním terminálu, 
pozornému oku neuniknou dva ná-
kladní vozy na chodníku před kinem 
či tři vozy a jeden autobus v areálu 
Industrial Parku Mnichovo Hradiště.

Letoun, který ortofotomapu po-

řizoval, se nad Hradištěm nacházel 
patrně v ranních hodinách krátce po 
zahájení akce. Návštěvnické parko-
viště v Jiráskově ulici už je obsazené, 
náměstí se také plní a okružní auto-
busová linka už je v provozu. Sjezd  
z dálnice je však ještě volný - přijíž-

dějící vozy jej zcela obsadily až poz-
ději dopoledne.

Než dojde k další aktualizaci 
mapových podkladů, má Mnichovo 
Hradiště památku na největší spole-
čenskou událost, jakou v posledních 
desetiletích hostilo. (wes)

Krajské silnice zařazené do letošního plánu oprav

Rada vyhlásila konkurs  
na ředitele ZŠ Studentská
V pondělí 11. března vyhlásila rada 
města konkursní řízení na pozici 
ředitele Základní školy Studentská. 
Současnému řediteli Vladimíru Čer-
mákovi letos v červenci končí funkč-
ní období a rada města již dříve 
deklarovala, že konkursní řízení na 
ředitele bude vyhlášeno vždy, když 
se funkční období stávajícího ředite-
le bude chýlit ke konci.

S detailními požadavky na ucha-
zeče a všemi náležitostmi, které má 
obsahovat přihláška, se mohou zá-

jemci seznámit na úřední desce a na 
webu města. Klíčovým požadavkem 
je vzdělání, praxe a předpoklady 
podle zákona č. 563/2004 Sb. o pe-
dagogických pracovnících, znalost 
školských předpisů, organizační a 
řídící schopnosti a morální bezúhon-
nost.

Lhůta pro podání přihlášek, jejíž 
součástí má být mimo jiné koncepce 
rozvoje a řízení školy, končí 30. dub-
na v 15 hodin. (wes)

Revitalizace náměstí bude 
dokončena příští rok
Rada města schválila zadávací do-
kumentaci veřejné zakázky 3. etapy 
revitalizace Masarykova náměstí. 
Jejím předmětem je úprava bezpro-
středního okolí budovy Klubu, které 
mají aktuálně k dispozici stavebníci 
provádějící rekonstrukci kulturního 
stánku, úprava prostranství kolem 
morového sloupu a pak také revitali-
zace západní části náměstí od domu 
U Hroznu po křížení se Studentskou 
ulicí, a to včetně povrchu vozovky. 

Okolí Klubu a morového sloupu 

prokoukne ještě letos. Do budovy 
Klubu povede bezbariérový vstup, 
zbývající plochy budou dodlážděny 
a upravena bude i zelená plocha ko-
lem morového sloupu. Magnolie zů-
stanou a v jejich sousedství budou 
vysázeny nové. Zbytek etapy bude 
realizován napřesrok. 

Revitalizace náměstí by tak 
měla být dokončena v roce 2025, 
až konec objízdné trasy vedoucí 
přes náměstí umožní dočasně zavřít  
a rekonstruovat i silnici. (wes) 
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Než vyjedou bagry 2024: nejzajímavější
otázky a odpovědi týkající se investic města
...dokončení z titulní strany

Formát setkání umožnil vedení 
města nejen sdílet velké množství 
informací, ale také předestřít řadu 
témat. Například potřebu smyslu-
plně nakládat s dešťovou vodou  
(v souvislosti s dlážděním náměstí, 
vznikem nových parkovacích míst  
s propustnou dlažbou nebo s do-
tačním programem města na likvi-
daci dešťových vod na pozemcích 
soukromých vlastníků). Představení 
projektů zároveň naznačilo, do jaké 
míry spolu některé investice souvisí 
a jaké komplikace tato provázanost 
nese. Jako příklad lze uvést revita-
lizaci náměstí, kterou bylo nutné do-
časně pozastavit kvůli rekonstrukci 
budovy Klubu. Dalším příkladem je 
výstavba nového silničního mostu na 
obchvatu města, která nejenže kvůli 
objízdné trase ovlivňuje dopravu ve 
městě, ale zásadně ovlivňuje také 
poslední fázi revitalizace náměstí, 
přípravu úprav uličního prostoru uli-
ce Víta Nejedlého nebo rekonstrukci 
povrchů některých komunikací.

Značný prostor byl věnován 
investicím do školství. Představena 
byla nástavba tří nových tříd nad 
krčkem propojujícím starou a novou 
budovu Základní školy Sokolovská, 
kvůli níž žákům ze Sokolovské za-
čnou letní prázdniny o týden dříve 
(hotova má být do konce ledna 
2025). Dále rekonstrukce odborných 

učeben na škole ve Studentské, jež 
proběhne rovněž přes léto a pro-
táhne se do podzimu (dokončovací 
práce budou hotovy v září či říjnu),  
a zejména pak návrh dostavby kam-
pusu Základní školy Studentská. 

„V téhle věci potřebujeme velký 
společenský i komunitní konsensus. 
Se vším všudy půjde zhruba o tři čtvr-
tě miliardy,“ okomentoval místosta-
rosta Ondřej Lochman obrovský pro-
jekt, který by měl být projektován tak, 
aby jeho jednotlivé části bylo možné 
realizovat postupně a zcela nezávis-
le.  Škola by se měla rozšířit předně  
o nové křídlo, s čímž bude souvi-
set rozšíření šaten a jídelny, dále  
o sportovní halu a posléze ještě  
o pavilon pro první stupeň. Studie ví-
tězné architektonické kanceláře nyní 
stále prochází připomínkováním. 
Následně budou zadány projekční 
práce, které potrvají několik let.

Prezentace, v níž nechybí in-
formace o investicích do místních 
částí, do modernizace veřejného 
osvětlení, o úpravách Domova Mod-
rý kámen či o novém skateparku, je 
k dispozici na webu města.

Z dotazů, které během prezen-
tace zazněly z auditoria, jsme vybrali 
několik nejzajímavějších. Do odpo-
vědí se můžete začíst v sousedním 
infoboxu.

Martin Weiss

Farmářské trhy jsou zpět, 
opět jim patří soboty
Po zimní pauze se v sobotu 16. 
března vrátily na Masarykovo ná-
městí Pojizerské farmářské trhy. 
Každou sobotu se tak můžete těšit 
na čerstvé pečivo, poctivé uzeniny, 
zeleninu, květiny, dekorace, mléčné 
výrobky a mnoho dalšího.

Chcete začít prodávat své vý-
robky na trzích? Nebo máte přebytky 

na zahrádce? Pokud ano, můžete je 
nabídnout. Stačí jen zavolat organi-
zátorům na telefonní číslo 602 100 
470 nebo poslat e-mail na trhyfar-
marske@gmail.com.

Více se dozvíte na www.trhyfar-
marske.cz nebo na facebookovém 
profilu Pojizerské farmářské trhy.
(wes)Jednotce hasičů velí od března Daniel Vrkoslav

K 1. březnu došlo společně se změ-
nou zakládací listiny JSDH Mnicho-
vo Hradiště i k výměně na postu 
velitele. Do čela jednotky nastoupil 
po Miroslavu Pickovi jeho dosavadní 
zástupce Daniel Vrkoslav. Stalo se 
tak na základě výběrového řízení, 
které proběhlo v únoru.

Obecní jednotku sboru dob-
rovolných hasičů zřizuje město ze 
zákona. Její fungování a předmět 
činnosti upravuje zřizovací listina, 
kterou město vloni po dlouhých le-
tech aktualizovalo. Jednou ze změn 
vyplývajících z nového znění doku-
mentu je omezení délky funkčního 

období velitele jednotky – podobně 
jako v případě ředitelů základních 
škol nebo velitele městské policie 
je toto období šestileté. Po jeho 
uplynutí má vždy proběhnout výbě-
rové řízení a dojít buď k potvrzení 
stávajícího velitele, nebo jmenování 
nového.

 Starosta, do jehož kompeten-
cí jmenování a odvolávání velitele 
JSDH ze zákona spadá, se rozho-
dl ustanovit komisi a vypsat interní 
výběrové řízení. Přihlásit se do něj 
mohl kterýkoliv ze členů jednotky, 
přičemž podmínkou bylo absolvová-
ní velitelského kurzu V40.

Do výběrového řízení se přihlá-
sil dosavadní velitel Miroslav Picek a 
jeho zástupce Daniel Vrkoslav. Oba 
předložili koncepci rozvoje jednotky 
a prezentovali ji komisi sestávající ze 
starosty a místostarosty, dalšího čle-
na rady města, referenta krizového 
řízení městského úřadu a zástupce 
HZS, v tomto případě velitele mni-
chovohradišťské stanice. Hlavními 
tématy obou koncepcí byla otázka 
jak přilákat nové členy do jednot-
ky, materiální zajištění jednotky či 
rozvoj techniky a vozového parku  
s důrazem na důležitost vybavení 
jednotky hydraulickou plošinou nebo 

vícemístným dopravním automobi-
lem. Oba účastníci rovněž nadnesli 
téma odměňování členů jednotky.

Komise nakonec doporučila 
jmenovat novým velitelem Daniela 
Vrkoslava. Ten si jako zástupce vy-
bral Tomáše Kabátka.

Vedení města poděkovalo Miro-
slavu Pickovi za dlouholeté působe-
ní v čele jednotky, za veškerou práci, 
která za ním zůstává, a vyjádřilo 
přání, aby dosavadní velitel zůstal 
nadále členem jednotky.

Martin Weiss

Komerční banka ukončila 
provoz své pobočky
Po důkladné analýze chování klientů 
přistoupila Komerční banka k roz-
hodnutí ukončit provoz své mnicho-
vohradišťské pobočky. Stalo se tak  
k 27. březnu. Důvod je prostý – kli-
enti využívají bankovní služby přímo 
na pobočce stále méně a přesouvají 
se do on-line prostředí.

Ivana Kolářová, ředitelka mlado-
boleslavské pobočky Komerční ban-
ky, konstatuje, že klienti z Mnichova 
Hradiště však nepřijdou o možnost 
realizovat hotovostní operace.  
V místě bude nadále k dispozici 
bankomat umožňující i vklady, a to 
v nepřerušeném režimu.

Ve spojitosti s uzavřením poboč-
ky došlo k rozšíření spekulací, že se 
chystá také uzavření mnichovohra-
dišťské pobočky České spořitelny. 
Tuto zprávu management bankovní-
ho domu dementoval. (wes)

Česká spořitelna 
funguje beze změny
Pobočka České spořitelny (na 
adrese Víta Nejedlého 279) je 
klientům nadále plně k dispozici. 
Naši bankéři jsou připraveni vám 
pomoci v otevírací době, na kte-
rou jste zvyklí: pondělí a středa  
v čase 9:00–12:30 a 13:30–17:00, 
úterý, čtvrtek a pátek v čase 
9:00–12:30 a  13:30–16:00. Ban-
komat pro výběr i vklad hotovosti  
a platbomat můžete na pobočce 
využívat nepřetržitě 24 hodin den-
ně. 

Těšíme se na vaši návštěvu.

Milan Kabelka
oblastní manažer ČS

Vyřizování občanských 
průkazů a pasů zrychlilo
Od 1. dubna funguje na odboru 
správních činností městského úřadu 
nové pracoviště, kde probíhá výdej 
občanských průkazů a cestovních 
pasů. Úřad tak vyšel klientům vstříc 
a nabízí rychlejší odbavení.

Na novou přepážku je nutné se 
rezervovat. Je otevřena vždy v pon-
dělí a ve středu v čase od 8:00 do 
11:50 hodin a od 13:00 do 16:40 ho-
din, v úterý od 8:00 do 12:50 hodin 
a také každý sudý čtvrtek od 8:00 
do 12:50 hodin. Vytvořením nového 

pracoviště, které řeší pouze výdej 
nových dokladů, se úřadu podaří 
odbavit během jednoho dne více 
klientů. Ti do Hradiště přijíždějí kvůli 
rychlejšímu vyřízení svých žádostí i 
z větší dálky, například z Mladé Bo-
leslavi, Turnova, České Lípy nebo 
Liberce. 

Rezervovat si termín je možné 
prostřednictvím služby Reservatic, 
přes Portál občana Mnichovo Hradi-
ště nebo telefonicky na tel. 326 776 
649. (wes)

Od Kofoly k mostu 
po nové stezce

Ukliďme Česko 2024
V sobotu 6. dubna budeme v rámci 
celostátní akce Ukliďme Česko opět 
uklízet vybrané lokality ve městě  
i místních částech. Party brigádníků 
jsou potvrzené v Dnebohu, Dobré 
Vodě, Hněvousicíh, Kruhách, Lhoti-
cích, Olšině a Kurovodicích, Podolí 
a Veselé. Klub českých turistů bude 
uklízet Dolce a ve vlastních termí-
nech se ve všedních dnech zapojí 
také školní kolektivy a další skupiny, 
které byly v době uzávěrky zpravo-
daje teprve v jednání. Přehled míst  

a kontaktní osoby jsou zveřejněny 
na webových stránkách města, ka-
ždý se může rozhodnout, kam za 
úklidem vyrazit. 

Pytle máme zajištěny, ale ruka-
vice budou v omezeném množství, 
takže uvítáme, když si každý přinese 
vlastní. Svoz odpadů zajistí společ-
nost Compag Mladá Boleslav.

Veškeré informace na telefon-
ních číslech 725 895 420 nebo 326 
776 721 poskytne Dana Stránská  
z městského úřadu. (ds)

Lávka přes Jizeru u Kofoly nabízí 
lepší spojení Hradiště s Klášterem, 
ale její využití pro rekreační účely 
bylo vzhledem k objemu dopravy na 
silnici pod Klášterem dosud proble-
matické.  Po úpravě pravého břehu 
Jizery je však nyní k dispozici nové 
spojení, které přímo vybízí k pro-
cházkám.

Upravená stezka vznikla v mís-
tě, které bylo donedávna zarostlé 
náletovými dřevinami, a nabízí 
příjemná zákoutí s výhledem na 
skalní stěnu nad soutokem Jizery  
a Nedbalky. Terén je zcela nenáročný  
a bez problémů tudy projedou i dět-
ské kočárky. (wes)

Neměly být před poštou na náměstí vysazeny jiné stromy?
Původní záměr byl vysázet bosket (skupina parkové výsadby zele-

ně) z okrasných jabloní. Památková péče žádala bosket v redukované 
podobě a s nižšími stromy vzhledem k nedaleké budově pošty. Nakonec 
byl zvolen jeřáb muk. Očekává se, že koruny jeřábů postupně prorostou 
a vytvoří v místě zelené zastřešení. Dva stromy, které uschly, již byly vy-
měněny. Jejich dodavatelem je firma Agarden  rostliny, která se o stromy 
stará po dobu pětileté udržitelnosti. 

Bude kruhový objezd u Komerční banky?
Nebude. Dopravní studie, kterou město nechalo zpracovat, naznači-

la, že 95 procent průjezdů je ve směru od náměstí na Mladou Boleslav a 
naopak. Vzhledem k charakteru silnice II/268, která slouží jako objízdná 
trasa při problému na dálnici, by musel mít kruhový objezd velikost podob-
nou jako okružní křižovatka u čerpací stanice KM Prona.

Ví se, komu patří most do Přestavlk?
Most dnes nikomu nepatří a vzhledem k jeho technickému stavu se 

o něj nikdo nehlásí. Město usiluje o to, aby o most pečovalo Ředitelství 
silnic a dálnic. Variant je ale vícero. Město je ochotné most v bezvadném 
stavu převzít, pokud na jeho údržbu bude dostávat finance.

Jak bude v po rozšíření ZŠ Studentská řešeno parkování?
V areálu školy bude vedle stávajícího obslužného dvora projektováno 

minimálně 35 nových parkovacích míst. 

Plánuje město stavět byty?
Hlavní rozvojovou lokalitou, kde by nová bytová zástava měla vznikat, 

je tzv. Jihozápadní město. Město tu vlastní pozemky, které budou v řádu 
let k zastavení. Po vzniku regulačního plánu se město na výstavbě domlu-
ví buď s developerem, nebo vytvoří se stavební firmou stavební družstvo. 
Parcely pro rodinné domy nabídne město ve Veselé za Coopem a výhle-
dově také u kravína.

Co vás zajímalo?

Replika svatého Jana Nepomuckého
z Veselé vzniká z polského pískovce
Socha Jana Nepomuckého z Ve-
selé byla v listopadu loňského roku 
sejmuta z podstavce a převezena 
do ateliéru k provedení kopie. Před 
zahájením reprodukční práce bylo 
nutné sejmout doplňky z předchozí 
opravy sochy. K tomuto kroku bylo 
přistoupeno po konzultaci s Národ-
ním památkovým ústavem. Hlava 
a ruka doplněné v roce 2013 pro-
vedené jako cementové výdusky 
byly vůči původní kompozici sochy 
disproporční, a tak byly odstraněny. 
Nové řešení hlavy a ruky bylo nejpr-
ve provedeno v sochařské hlíně, po 
schválení jejich vzhledu byly nové 
části odlity do sádry. Následně pro-
běhly ještě další tvarové korekce. 

Pro reprodukci originálního díla 
bylo navrženo několik typů pískov-
ců domácí provenience a pískovce 
z Polska. Na základě předložených 
vzorků byl, po konzultaci s NPÚ, 
vybrán pískovec z lomu Rytlow  
v polském Svatokřížském vojvod-
ství. Jedná se o materiál, který svou 
barvou a strukturou nejlépe odpoví-
dá původně použitému pojizerské-

mu pískovci a zároveň je dostatečně 
trvanlivý. Originál sochy byl zhoto-
ven z pojizerského pískovce, který 
už se dnes netěží. V lomu byl blok 
vylomen a na počátku letošního roku 
převezen do atelieru k formátování 
do potřebných rozměrů. 

Reprodukce sochy probíhá 
metodou takzvaného „tečkování“, 
kdy se pomocí pantografu přená-
ší jednotlivé rozměry forem sochy  
z originálu na kámen. Takto vzniká 
identická replika. Po odsekání hru-

bých objemů sochy proběhne finální 
modelace, v rámci níž bude v kame-
ni rekonstruován původní sochařský 
reliéf, který byl na originálu sochy  
v průběhu let částečně ztracen. 

Kromě sochy bude nově prove-
dena i menší hlavice, na níž socha 
spočívá, obě částí pak budou osa-
zeny na původní místo.

Martin Kulhánek,
restaurátor

Archiv Kamelotu
Městský zpravodaj je vedle zdro-
je informací rovněž společenskou 
kronikou. Pokud se chcete vrátit  
k některému ze starších čísel a při-
pomenout si, co se v Mnichově Hra-
dišti dělo od roku 2015, stačí zavítat 
na web města. V sekci Kamelot na-
leznete všechna starší vydání. (wes)
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Divadlo nabídne předplatné a pozve na Scény z manželského 
života, show Zdeňka Izera či adaptaci Maryši, v níž je Vávra obětí

Jako každý rok, i letos spustíme po ode-
hrání posledního divadelního představení 
a posledního koncertu prodej divadelních, 
koncertních a dětských abonentek na se-
zónu novou. Předplatitelé budou mít opět 

čas do konce května potvrdit, zda budou mít 
zájem předplatné prodloužit na další sezónu, 

nebo zda svá místa přenechají novým zájemcům. 
Brožury s programem další sezóny budou k dispozici před 

posledním představením a poté v městském informačním centru nebo v elek-
tronické podobě na webu města v podsekci Kultura.

ABONMÁ NA DIVADELNÍ, KONCERTNÍ  
A POHÁDKOVOU SEZÓNU 2024/2025 Adaptace slavného filmu Ingmara Bergmana  

a zároveň jeden z nejupřímnějších milost-
ných příběhů v dějinách umělecké tvorby 
předvádí všechny polohy milostného vzta-
hu, od okouzlení až po brutální rvačku. 
Vyjadřuje však také naději, že ti, co spolu 

prožili život, jsou svázáni něžným poutem a 
jeden pro druhého se nikdy nemohou stát cizin-

ci. Univerzitní vědec Johan a právnička Marianne 
představují dokonalý manželský pár. Pod tímto povrchem 

však číhají problémy, které jednoho dne prolomí křehkou skořápku dlouhole-
tého vztahu. Rozpad manželství znamená vzdalování se a opětovné bouřlivé 
setkávání... Hrají: Michaela Badinková, Michal Dlouhý, Kamil Halbich / Vasil 
Fridrich, Barbara Lukešová / Lenka Zbranková. Uvedeme v úterý 9. dubna.

SCÉNY Z MANŽELSKÉHO ŽIVOTA

Aktuální koncertní sezónu zakončí 18. dub-
na něžná kombinace harfy, zpěvu a flétny.
Musica Dolce Vita se věnuje interpretaci 
hudby všech stylových období a prezentu-
je se širokou škálou tematických koncertů.  

V rámci dubnového koncertu předvede trio 
program Jarní poetická rozjímání – zazní 

skladby od Antonia Vivaldiho, Wolfganga Amadea 
Mozarta, Clauda Debussyho, Maurice Ravela a dalších. Vy-

stoupí Daniela Demuthová (mezzosoprán, recitace), Zbyňka Šolcová (harfa, 
autorka básní) a Žofie Vokálková (flétna).

MUSICA DOLCE VITA: 
JARNÍ POETICKÁ ROZJÍMÁNÍ

V neděli 21. dubna v divadle uvedeme 
představení pro děti s názvem Pohádky do 
kapsy, přeložené z 10. února. Nejkrásnější 
české pohádky ve hravém a vtipném podá-
ní s písničkami potěší i pobaví předškoláčky 

i celé rodiny. Přijďte s našimi nejmladšími 
fanoušky na setkání s Karkulkou, Perníkovou 

chaloupkou, Princeznou na hrášku, Budulínkem  
i se zvířátky, která přemohla loupežníky. Prožijeme společně 

vzácné příběhy o přátelství a lásce, o statečnosti i obyčejných lidských sla-
bostech, kde dobro nakonec vždycky zvítězí. Na pohádku si vyhraďte více 
času, trvá 80 minut.

POHÁDKY DO KAPSY –  
NÁHRADNÍ TERMÍN ZA 10. ÚNORA 2024

V úterý 23. dubna se k nám do divadla vrátí 
komik Zdeněk Izer se svým nejnovějším po-
řadem Vyndávací zas tam dací, ve kterém 
se diváci budou moci opět setkat s jeho 
jedinečným a nezaměnitelným humorem. 
Jako vždy přijdou na řadu oblíbené zábav-

né scénky, parodie, mnoho skvělých vtipů 
nebo imitování celé řady populárních českých 

i zahraničních zpěváků a zpěvaček. Vystoupení je 
opět obohacené videoprojekcemi, nejrůznějšími zábavnými 

kostýmy, převleky a světelnými efekty.

ZDENĚK IZER: VYNDAVACÍ ZAS TAM DACÍ
Jedno z nejznámějších dramat českého di-
vadla vypráví mladoboleslavské Divadýlko 
na dlani po svém. Byl mlynář Vávra oprav-
du takový „lunt“, že musel být otráven? Co 
vedlo bratry Mrštíky k tomu napsat právě 

Maryšu. A jak to bylo s Maryšou doopravdy? 
Veselou adaptaci klasické divadelní hry uvede-

me 25. dubna. Doporučením může být skutečnost, 
že Divadýlko s Vávrou sklízelo úspěchy na národní přehlíd-

ce i na prestižním festivalu Jiráskův Hronov a uvedlo ji již ve více než 40 
reprízách.

VÁVRA ANEB VŠECHNO, CO JSTE CHTĚLI VĚDĚT 
O MARYŠE A BÁLI JSTE SE MRŠTÍKŮ ZEPTAT

Dubnový program kina: dokument o Gabriele Soukalové,
Prázdniny s Broučkem nebo oscaroví Chudáčci
Nové české filmy budou v dubnové 
nabídce kina zastoupeny komedií 
Prázdniny s Broučkem, přičemž 
Brouček je starý rodinný karavan, ve 
kterém rodina s dvěma dětmi vyra-
zí na dovolenou k moři. V hlavních 
rolích uvidíte Barboru Polákovou  
a Lukáše Příkazkého. Pozveme vás 
také na dva dokumenty. První je  
o naší úspěšné biatlonistce (Gabri-
ela Soukalová: Pravda se pořád vy-
platí) a druhý o bývalém prezidentovi 
Václavu Havlovi (Tady Havel, slyšíte 
mě?). Snímek zachycuje poslední tři 
roky života Václava Havla a nahlíží 
do jeho pracovního prostředí i sou-
kromí.

Ze zahraničních filmů si ne-
nechte ujít irské sci-fi Chudáčci oce-
něné čtyřmi Oscary – za výpravu, 

kostýmy, masky a cenou pro Emmu 
Stone jako nejlepší herečku v hlavní 
roli. Jde o frankensteinovský příběh 
o oživené dívce s mozkem dítěte, 
která dozrává v emancipovanou 
ženu.

Dále uvedeme dobrodružný film 
Nezlomní. Je z prostředí vytrvalost-
ních automobilových závodů v džun-
gli Dominikánské republiky. Celý tým 
si na 700kilometrové trati sáhne až 
na dno sil a překonat problémy mu 

pomůže i opuštěný pes, který jej do-
provází. Dětem přinášíme dva nové 
animované filmy – Jak zachránit dra-
ka a Fantastická parta.

Ve středu dopoledne vám pro-
mítneme hororovou komedii Přišla  
v noci a velmi oblíbenou Aristokratku 
ve varu.

Kdo jste nestihli v minulých mě-
sících přijít například na Manžele 
Stodolovy, Tancuj Matyldo, Gumpa 
– jsme dvojka nebo Dunu: Druhou 
část, můžete je u nás vidět ještě  
v dubnu.

Přejeme mnoho hezkých filmo-
vých zážitků!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

 

Březen v knihovně

Po celý školní rok nás v knihovně 
navštěvují třídy z mnichovohradišť-
ských základních škol, některé ví-
dáme pravidelně každý měsíc. Paní 
učitelky si vybírají z bohaté nabídky 
programů, které pro děti máme, 
často mají i požadavek na zajímavý 
program k právě probíranému učivu,  
a to pak knihovnice Katka z dět-
ského oddělení „šije lekci přímo na 
míru“. Tak vzniklo i povídání o jaru 
s třídou 4. B na přiložené fotografii. 

Březen je měsíc čtenářů a dveře 

v knihovně se vážně skoro netrhly! 
Přišly i děti z mateřských škol, vyra-
zily jsme do mateřinek v Doubravě  
a na Jivině. Jsme moc rády, že 
máme spoustu čtenářů i mezi před-
školními dětmi, náš domeček plný 
leporel je velmi oblíbený. 

Dveře knihovny jsou zkrátka 
otevřené všem, tak jestli jste u nás 
ještě nebyli, neváhejte a přijďte!

Lucie Krausová,
Městská knihovna Mn. Hradiště

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Bazar v Posilovně
Přijďte nakoupit zboží z druhé ruky 
nebo nabídnout to, co už nepotřebu-
jete. Další bazar v Rock Posilovna 
se uskuteční 14. dubna. (jb)
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Jarní písnička se odehraje 
už na začátku dubna!

Pro UNICEF Zvonky vyzpívaly patnáct tisíc

V sobotu 16. března se v kostele sv. 
Jakuba uskutečnil dobročinný kon-
cert, na kterém zazpívaly pěvecké 
sbory Zvonky a Continuo.

Vystoupení obou sborů bylo 
odměněno velkým potleskem zapl-
něného kostela. Nejpůsobivější byla 
skladba We are the World společně 

zazpívaná Zvonky a Continuem, kte-
rou byl koncert zakončen.

Výtěžek koncertu činil 15.591 
Kč, které byly věnovány společnos-

ti UNICEF na podporu programu 
Vzdělání dětí.

Alena Hejlová,
Zvonky

Společný snímek Zvonků a Continua v kostele sv. Jakuba před zahájením koncertu pro UNICEF. Foto: Eva Zajícová

Zveme vás na 14. roč-
ník festivalu sborového 
zpěvu Mnichovohra-
dišťská jarní písnička. 
Jeho program odstartuje  
v pátek 5. dubna. V 17 
hodin se uskuteční se-
tkání dětských sborů, 
kde zazpívají domácí 
Zvonky, Camella Nový Bor, Alaudae 
Libčice nad Vltavou, Osminky Kladno  
a Rolnička Praha. V sobotu 6. dubna 
bude festival v 15 hodin pokračovat 
setkáním přípravných sborů. Tady 
vystoupí domácí Koťata a Zvoneč-
ky, Zvonečky Praha, Jiřičky Minorky  

z Mladé Boleslavi a Sto-
důláček Praha. V sobo-
tu 13. dubna se odehra-
je poslední setkání, a to 
smíšených sborů.  Od 
17 hodin se představí 
domácí Continuo, Jistá 
nejistota Praha, Jizerka 
Semily, pěvecký sbor 

Dopravního podniku Praha a komor-
ní sbor Vocalica Praha. 

Všechny koncerty se uskuteční 
na sále ZŠ Studentská.

Alena Hejlová,
Zvonky

Setkání přípravných sborů minulý rok. Foto: Alexandra Zezulová

Na nedostatek úspěšných žáků si ZUŠ nemůže stěžovat
Během února a března se žáci zá-
kladních uměleckých škol účastnili 
okresních kol soutěží. 

Za hudební obor se zúčastnili 
žáci ve hře na klavír, housle a kyta-
ru a my se můžeme radovat z jejich 
úspěchů. Ve hře na kytaru získaly 
žákyně Petra Kostky Anna Purker-
tová v okresním kole, jež se ode-
hrálo 29. února v ZUŠ Benátky nad 
Jizerou, 1. místo a Helena Švarcová  
1. místo s postupem do krajského 
kola. 

Velmi pěkného umístění do-
sáhly naše žákyně ve hře na klavír. 
Amálie Vernerová, Kateřina Tomá-
šová, Adéla Pecinová, Anastasiia 
Salko a Amira Taha obsadily 2. mís-
ta a Tereza Mulačová skončila na  
1. místě s postupem do krajského 
kola. Všechny tyto žákyně připravo-
vala Jarmila Benešová.

Ve hře na housle soutěžila 
Kateřina Mendlíková pod vedením 
Veroniky Fuhrmanové. Kačka si 15. 
března z Mladé Boleslavi odvezla  
1. místo s postupem. Účast na sou-
těži však nebyla její jedinou hudební 
aktivitou. V únoru proběhly přijímací 

zkoušky na umělecké školy a Kačka 
byla přijata na Konzervatoř Jarosla-
va Ježka a Pardubickou konzervatoř. 
Pro své budoucí studium si vybrala 
Konzervatoř Jaroslava Ježka.

Literárně dramatický obor naší 

školy pod vedením Vlasty Šléglo-
vé reprezentovaly žákyně Josefína 
Syslová, která získala úžasné zlaté 
pásmo s postupem do krajského 
kola, Luisa Šindelářová a Nela No-
votná, které získaly rovněž nádherné 

stříbrné pásmo. Toto okresní kolo se 
konalo v ZUŠ Mladá Boleslav.

Velká gratulace patří všem sou-
těžícím a poděkování učitelům, kteří 
žáky na soutěže připravili.

Ve výtvarném oboru je velkým 
úspěchem přijetí Anny Hörbové na 
Akademii výtvarných umění v Pra-
ze, kde bude studovat restaurování 
malby. 

Soutěžemi však březnové akti-
vity ZUŠ neskončily. Proběhla řada 
koncertů našich oddělení a sobota 
16. března byla plná kulturních zá-
žitků – v Galerii Konírna proběhla 
vernisáž výstavy s názvem Ran-
dez-vous a krásný kulturní zážitek 
s charitativním podtextem čekal 
posluchače v kostele sv. Jakuba, 
kde Zvonky a Continuo zpívaly pro 
Unicef.

Všechny informace nejen o při-
pravovaných a již proběhlých akcích 
a koncertech můžete sledovat na 
našich nových webových stránkách 
www.zusmh.cz.

Jan Čížek,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

Oceněné recitátorky z literárně-dramatického oboru ZUŠ.

Na zámku začíná nová sezóna
O Velikonocích začne návštěvní se-
zona na zámku Mnichovo Hradiště. 
Kromě tří prohlídkových okruhů se 
návštěvníci mohou v průběhu roku 
těšit na pestrou nabídku kulturních 
akcí.

Stejně jako v minulých letech 
se zámek zapojí do projektu Ná-
rodního památkového ústavu „Po 
stopách šlechtických rodů“, letos  
s tématem „Habsburkové – domo-
vem i v Českých zemích“. „Málokdo 
ví, že nejvýznamnější událostí na 
zdejším zámku bylo setkání panov-
níků v roce 1833. Přijel i rakouský 
císař František I. s chotí, hostil je 
Kristián hrabě z Valdštejna. A tuto 
událost budeme v průběhu roku 
připomínat,“ říká kastelánka Šárka 
Kovaříková.

Událostem roku 1833 je vě-
nován II. okruh „Divadlo a Svatá 
aliance“. Hned dvakrát v průběhu 
sezony se v jeho rámci budou ko-
nat prohlídky mimořádné. Ve středu  
1. května se speciální komentovaná 
prohlídka vydá výjimečně i do záku-
lisí unikátního zámeckého divadla, 
které vzniklo ku příležitosti setkání 
panovníků. A o Hradozámecké noci 
24. srpna kostýmovaní průvodci  
v rolích přímých účastníků povyprá-

ví detailně o programu, který hrabě 
z Valdštejna pro návštěvníky roku 
1833 připravil.

„Pokud to situace umožní, rádi 
bychom v září v zámeckém diva-
dle uspořádali také koncert hudby  
z první poloviny 19. století,“ dodává 
kastelánka. 

V průběhu sezony se na zámku 
odehraje několik divadelních před-
stavení. V úterý 28. května Divadel-
ní spolek Tyl z Bakova nad Jizerou 
předvede svou novinku Hřbitovní 
aktovky. Taktéž dospělým je věnová-
na komedie Bílá paní na vdávání od 
agentury Strašidlo na zámku, která 
loni sklidila na zámeckém nádvoří 
bouřlivé ovace. Vstupenky na letošní 

představení, které se koná 27. srp-
na, jsou již v prodeji. 

Dětem budou věnována prázd-
ninová nedělní dopoledne, kdy na 
kostýmované prohlídky zámku navá-
že vždy pohádkové divadlo v zámec-
ké konírně. 

Sezonu ukončí 28. října již tra-
dičně mimořádný okruh „Otevření 
13. komnaty zámku“, který návštěv-
níky I. prohlídkové trasy zavede 
navíc do běžně nepřístupných pro-
stor obrazárny a Zlatého salonku. 
„Doufáme, že návštěvníci budou  
s naší nabídkou spokojeni,“ uzavírá 
kastelánka.

Šárka Kováříková,
Zámek Mnichovo Hradiště

NFŠA vypsalo nové 
grantové výzvy

Nadační fond ŠKODA AUTO spus-
til 11. března jarní vlnu grantových 
programů a zájemci mohou žádat 
o podporu ve čtyřech oblastech. 
„Krakonošovy zahrádky“ tradičně 
pomohou regionální biodeverzitě, 
což je jedno z nejvíce akcentova-
ných témat současnosti týkajícího 
se životního prostředí. Program  
v minulosti podpořil budování tůní či 
sázení kvetoucích záhonů. „Kultura 
má zelenou“ se zaměřuje na inspi-
rativní umění, jež má rozvířit kulturní 
scénu v regionech a přispět k aktiv-
nějšímu zapojení obyvatel lokality do 
kulturního života. „Tady jsem doma“ 
podpoří aktivní komunity, jež jsou 
živou vodou regionů. Program pod-
poří posilování mezilidských vztahů, 
zkrášlování veřejného prostoru nebo 
oživování starých tradic. „Doprav-
ní prevence“ nabídne prostředky 
pro bezpečnější dopravu zejména 
obcím, školám a místním spolkům. 
Uzávěrka přihlášek je 16. dubna.

NFŠA podporuje svými gran-
tovými výzvami veřejně prospěšné 
projekty v regionech Mladobole-
slavska, Rychnovska, Vrchlabska  
a Jilemnicka. V průběhu roku plánu-
je otevřít další grantové programy. 
(wes)

Šperk a tapiserie
V galerii Konírna právě probíhá 
nevšední výstava. Představuje dílo 
dvou slovenských autorek Soni Ka-
baňové a Beáty Gerbocové.  

Vernisáž, která byla v sobotu 
16. března, proběhla v opravdu 
velmi slavnostním duchu. Autorky 
připravily v Galerii Konírna pravé 
zázraky. Instalaci výstavy vtiskli vy-
sokou estetickou úroveň a program 
zahájení byl podnětný a setkal se  
s vřelým přijetím návštěvníků. Ti při-
šli v hojném počtu, jak zblízka, tak  
z dáli, a měli jsme možnost pohovořit 
se zajímavými osobnostmi ze světa  
výtvarného umění. Výstavu uvedla 
půvabným způsobem PhDr. Petja 
Matějovič, kurátorka Uměleckoprů-
myslového muzea v Praze. 

Beata Gerbocová představuje 
textilní práce vytvořené technikou 
digitálního žakárového tkaní. Jako 
pedagog se věnuje výuce textilní 
tvorby na Vysoké škole výtvarného 

umění v Bratislavě. V Hradišti vy-
stavuje tapisérie na téma „Jazero“  
a „ V ten večer voda zpěvala“. Go-
blény a tapiserie jsou v naší galerii 
vystavovány historicky poprvé.

Dílo Soni Kabaňové ve dvou  
cyklech ukazuje  šperky s romantic-
kým nádechem pod názvem „Ofélia“     
a „Halo“. Autorka působí jako umě-
lec ve svobodném povolání, nyní žije 
v Mladé Boleslavi, ale vzešla také  
z Vysoké školy výtvarného umění  
v Bratislavě. Pro většinu svých 
šperků paní Soňa vytváří zvláštní 
průsvitné polyesterové hmoty, které 
okouzlují svou lehkostí, strukturou  
a tvarovou bohatostí.

Výstavu můžete navštívit do 20. 
dubna 2024 vždy ve středu v čase 
15-17 hodin, v sobotu od 9 do 11 
hodin a v neděli od 15 do 18 hodin.  

Eva Ševců,
ZUŠ Mnichovo Hradiště
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Zápisy: v dubnu do základních 
škol, v květnu do mateřské školy
Mnichovohradišťské základní školy 
oznámily termíny konání zápisů do 
1. tříd pro školní rok 2024/2025. Na 
ZŠ Sokolovská se zápis uskuteční 
ve středu 3. dubna (8:00–16:30, 
pavilon Chanos), na ZŠ Studentská 
ve středu 3. a ve čtvrtek 11. dubna 
(14:00–17:00, budova školy na ná-
městí). Zápis do malotřídní školy 
ve Veselé, která organizačně spadá 
pod ZŠ Studentská, se odehraje ve 
čtvrtek 18. dubna (14:00–17:00). 
Podrobnosti o zápisech nalezne-
te na webových stránkách škol: 
www.1zsmh.cz a https://2zsmh.cz.

Pokud si nejste jisti, do které 
školy vaše dítě dle místa bydliště 
spadá, zjistíte to v obecně závazné 
vyhlášce města 1/2022, která stano-
vuje školské obvody.

Od středy 3. dubna se přijímají 
rovněž žádosti o přijetí dětí do pří-
pravné třídy ZŠ Sokolovská. Přihla-
šování je otevřené do 11. dubna. Po-
drobnosti naleznete na www.1zsmh.
cz/pripravna-trida. V přípravné třídě 
funguje menší kolektiv dětí v počtu 
10 až 15 a vzdělávací program je 
upraven tak, aby umožnil snadnější 
začlenění dětí do vyučovacího pro-
cesu v 1. třídě.

Vedle základních škol se připra-
vuje zápis rovněž do Mateřské školy 
Mnichovo Hradiště. Ve středu 24. 
dubna mohou zájemci využít její po-
zvání a v rámci dne otevřených dveří 
navštívit všechna pracoviště školky 
(v Mírové ulici v čase 14:30–16:30, 
v Jaselské v čase 8:30–10:30 a ve 
Veselé v čase 14:00–15:30 hodin. 

Rodiče se mohou zeptat na to, co 
je zajímá, děti se mohou seznámit 
s prostředím a třeba se i podívat na 
hračky.

Zápisy do mateřské školy se 
uskuteční 6. a 7. května. Týkají se 
i ukrajinských dětí, které mají status 
dočasné ochrany nebo strpění poby-
tu. Tiskopisy, které je třeba k zápisu 
přinést vyplněné, zákonní zástupci 
získají buď v rámci dne otevřených 
dveří, na vyžádání na kterémkoliv 
pracovišti mateřské školky nebo na 
www.ms-mnhradiste.cz.

Přihlásit dítě k předškolnímu 
vzdělávání je povinen zákonný zá-
stupce dítěte, které dosáhne do 31. 
srpna 2024 věku pěti let. 

Martin Weiss

Zápis dětí do DS Kohoutek
Srdečně zveme všechny rodiče 
na den otevřených dveří, který je 
spojen se zápisem dětí do ročníku 
2024/2025.

Ve středu 24. dubna v čase od 
16 do 17 hodin v DS Kohoutek na 
adrese Ivana Olbrachta 897, Mni-
chovo Hradiště (budova kina, vstup 
z pravé strany z ulice Jana Švermy).

Zápis bude probíhat bez dětí.  
S sebou přineste přihlášku (najdete 
ji na našem webu) a potvrzení od 
dětského lékaře, žádné jiné doku-
menty nejsou k zápisu potřeba.

Přijímány budou děti, které do 

prosince 2024 dovrší věku dvou 
let. Kapacita zařízení je 20 dětí,  
o které se starají čtyři pečující osoby.  
V návaznosti na školní vzdělávací 
plán se zaměřujeme na výtvarné 
tvoření, logopedickou prevenci  
a podiatrická cvičení. DS Kohoutek 
je podpořen ministerstvem práce  
a sociálních věcí. Školkovné pro ná-
sledující školní rok bylo stanoveno 
na 2500 Kč za měsíc.

Nemůžete se 24. dubna dostavit 
nebo máte nějaké dotazy? Kontak-
tujte ředitelku, Mgr. Bc. Janu Šťast-
nou na tel 724 192 819. (jš)

Deník z Francie: očima českých studentů (a jejich učitelů)
V rámci projektu Erasmus+ se sku-
pina 12 českých studentů ve věku 
12–15 let vydala na týdenní pobyt 
do francouzského Verneuil-sur-
-Seine, menšího městečka 40 km 
severozápadním směrem od Paříže. 
Jaro se na začátku března tepr-
ve probouzelo ze zimního spánku  
a nás čekala na západ Evropy cesta 
vlakem. V neděli 10. března jsme se 
všichni potkali před šestou hodinou 
ranní v německé Žitavě, odkud jsme 
odstartovali naši pouť do „sladké“ 
Francie. Před námi byla cesta do 
Drážďan, následně ICE do Frankfur-
tu nad Mohanem a ve finále TGV do 
samotné Paříže. Zážitek z jízdy tím-
to supervlakem byl obrovský, vždyť 
místy dosahoval rychlosti i 311 km/h. 
Díky doprovodu Aurory, jedné z na-
šich francouzských učitelek, jsme se 
rychle vymotali z Gare de l´Est, Vý-
chodního nádraží, a místními linka-
mi jsme se přemístili do Poissy, kde 
si nás již převzaly francouzské rodi-
ny. Cesta byla pěkná, ale i náročná, 
trvala dlouhých 12 hodin.

V pondělí ráno mohl náš pro-
gram konečně začít. Hlavním té-
matem projektu byla Evropská unie, 
respektive nahlédnutí pod pokličku 
jejího vzniku, fungování a významu 
pro členské státy. Poznávání této 
organizace, jejíž součástí je naše re-
publika již dlouhých 20 let, započalo 
na Europa Experience, interaktivní 
výstavě seznamující do nejmenších 
detailů velmi zajímavým způsobem 
s fungováním EU. Velkým zážitkem 
byl oběd v restauraci Pret A Man-
ger, kde si jak čeští, tak francouzští 

studenti vybrali podle svého gusta  
z bohaté nabídky sendvičů či salátů. 
Posilněni skvělým obědem jsme se 
vydali na ikonický bulvár Chams Ély-
sées, po kterém jsme došli k Vítěz-
nému oblouku, na jehož vrchol jsme 
vystoupali. Výhled byl úchvatný, 
Eiffelova věž byla nepřehlédnutelná, 
stejně tak jsme snadno poznali třeba 
Louvre či další pařížské monumenty. 
Následoval návrat do Verneuil a od-
poledne a večer v rodinách. 

Nevynechali jsme ani poznání 
francouzské školy. Naši francouz-
ští kamarádi jsou ve Verneuil žáky 
Collège Jean Zay, obdoby druhého 
stupně české základní školy. Jejich 
první hodina začíná v 8:30 hodin, 
sešli jsme se tedy před tímto časem 
před školou, kde nás překvapilo 
množství dětí a jejich přísná kontrola 
před vstupem do objektu školy. Ka-
ždý z žáků se totiž musel prokázat 
jakýmsi sešitem vydávaným školou, 
kterým se identifikovali před kont-
rolorem. Kontrolor, betonový dvůr, 
strohé budovy a následně i temné 
chodby a třídy v nás vyvolávaly pocit 
vězení. Tento pocit se ještě umoc-
nil v době velké přestávky, kterou 
žáci povinně tráví na betonovém 
dvorku za každého počasí. Zrovna 
pršelo, pár šťastných našlo střechu 
nad hlavou podél budov, zbytek byl 
vydán na milost a nemilost deš-
ti. Ale evidentně to nikomu z nich 
nevadilo. Ruch a chaos 700 žáků 
byly pro všechny z nás překvapivé. 
Žádné mobilní telefony, to je jedno 
z mnoha přísných pravidel, která ve 
škole po celou dobu výuky i o pře-

stávkách platí. Pokud by kohokoliv 
z žáků načapal s telefonem někdo 
z dospělých, následuje tvrdý postih. 
Nás ale čekalo příjemné prostředí 
školní knihovny, která zároveň slouží 
jako učebna informatiky či nahrávací  
a natáčecí studio. Zvládli jsme sku-
pinovou hru, seznamovací okénko 
i další kvízy o EU. Hlavně pak ale 
seznámení s technikou stop motion, 
která nás provázela i v následujících 
dnech. Před námi byl ale oběd ve 
školní jídelně, další poměrně zajíma-
vý moment našeho pobytu. Udivila 
nás absence polévky před hlavním 
jídlem, naopak možnost výběru de-
zertu v podobě jogurtu či pudinku, 
sýru nebo salátu. Vše za doprovo-
du všudypřítomné bagety. S našimi 
francouzskými kamarády bylo trochu 
obtížné se domluvit, komunikačním 
jazykem byla angličtina, ale naše 
úroveň byla o dost vyšší než jejich 
– důvod byl nasnadě: zatímco my 

se učíme angličtinu od první tří-
dy základní školy, oni až od šesté, 
takže náš náskok je pětiletý. Často 
také nedovedli Francouzi udržet 
pozornost, moc nespolupracovali, 
byli hodně rozptýlení a nedovedli se 
náležitě zakousnout do zadané prá-
ce. Zpočátku jsme s nimi měli ještě 
trpělivost, ale ta se na naší straně 
posléze začínala vytrácet.     

Zajímavým momentem našeho 
pobytu byla i návštěva dvou vyučo-
vacích hodin našich francouzských 
hostitelů, často šlo o angličtinu, do 
které jsme byli nuceně zapojeni, ale 
třeba i výpočetní techniku: tam nás 
překvapilo, že u jednoho počítače 
seděli čtyři žáci (ale vlastně je po 
celou dobu ani nezapnuli). Středeč-
ní odpoledne patřilo programu, který 
si pro nás nachystaly rodiny, některé  
z nás čekala procházka po Paříži, 
někdo si byl zaskákat v hop aréně, 
jiný na bowlingu, kulečníku či na 

kroužcích tance nebo na basketbalu.   
I čtvrtek se nesl ve znamení 

celodenní výpravy do Paříže. Fran-
couzští žáci si pro nás připravili  
v angličtině namluvené povídání  
o památkách, jež jsme cestou míjeli. 
Slavný obchodní dům Galerie Lafay-
ette, Opéra Garnier, Louvre, Musée 
d´Orsay, Invalidovna (tam nás čekal 
obědový piknik s nezapomenutel-
ným výhledem na Eiffelovu věž a 
nábřeží Seiny) a následně samotná 
„železná dáma“ zblízka a Trocadéro. 
Cestou nás míjelo množství Paříža-
nů-běžců, jejichž mnohdy specifický 
způsob běhu nás velmi zaujal. Naší 
pozornosti se těšilo i několik ilegál-
ních skořápkářů, jejichž rychlost 
byla neskutečná. Návštěvu Paříže 
jsme završili na Trocadéru v muzeu 
architektury, komentovanou rychlo-
prohlídkou objektu v angličtině. 

Víte vůbec, co je technika stop 
motion? Ve skupinkách jsme si vy-
mysleli příběh na téma EU, vybrali 
si naše hlavní hrdiny v podobě 
figurek ze stavebnice Lego – na 
zeleném pozadí jsme naše figurky 
rozpohybovali tím, že jsme vyfotili 
sérii snímků, jež se lišily jen drob-
nými změnami pohybů figurek. Na 
krátký minutový film bylo třeba cca 
600 snímků. Následně jsme vybrali 
pozadí pro naše filmy a hudbu, na-
hráli dialogy, přichystali jsme úvodní 
snímky s názvem našeho filmu, ale 
i ty závěrečné s titulky obsahující-
mi jména všech tvůrců. Naši práci  
v česko-francouzských týmech jsme 
dotáhli těsně před páteční třetí od-
polední hodinou, kdy už se začali 

scházet rodiče našich hostitelů. 
Představili jsme jim a přehráli naše 
filmy na opravdu velmi různorodá 
témata: globální oteplování, mož-
nost cestovat po EU bez nutnosti 
hraničních kontrol, válku a vznik EU, 
význam projektu Erasmus atd. Měli 
jsme radost, že jsme si vyzkoušeli 
zcela novou techniku a stali se tvůrci 
opravdových filmů. Aplaus po zhléd-
nutí každého snímku byl obrovský  
a následný švédský stůl plný dob-
rot byl zaslouženým oceněním naší 
mnohahodinové práce. 

Únava na konci týdne již byla 
znatelná, páteční večerní program 
v rodinách byl jakýmsi pomyslným 
rozloučením před sobotním odjez-
dem. Návrat do ČR měl být co do 
délky obdobou naší cesty příjezdo-
vé. Bohužel nás zdrželo zpoždění 
ICE do Frankfurtu, odkud nám do-
slova o fous ujel přípoj do Drážďan. 
Čekala nás změna trasy, cesta dal-
ším vlakem do Lipska, mimochodem 
opět zpožděným. Nicméně nakonec 
jsme v jedenáct večer zdárně dora-
zili do Žitavy, kde na nás již čekali 
rodiče, což pro všechny znamenalo 
možnost návratu domů.

Co si z pobytu odnášíme? Po-
znání odlišné kultury a nová přátel-
ství, vědomí toho, že jsme schopni 
se anglicky skvěle domluvit, mnoho 
nových znalostí o EU a také to, jak 
svobodné je české školství v porov-
nání s tím francouzským.

Studenti GMH a zároveň účast-
níci projektu Erasmus+, Markéta 

Tomášová a Lukáš Umáčený

Společný snímek před Louvrem

Účast žáků na výzkumném projektu o kulturní krajině
S nabídkou spolupráce na projektu 
Historická kulturní krajina v ohrože-
ní a její vize v kontextu soudobých 
proměn v řešeném území Mnichovo-
hradišťska byla naše škola oslovena 
Lucií Medkovou, koordinátorkou 
projektu z Výzkumného ústavu Silva 
Taroucy pro krajinu a okrasné za-
hradnictví v Průhonicích. 

Projektu se během měsíce 
března zúčastnily sedmé, osmé  
a deváté ročníky. Sedmé a deváté 
ročníky online formou. Osmé ročníky 
(8. B a 8. C) fyzicky – pracovaly ve 
skupinách (podle typů krajin) přímo 
s výzkumnými pracovníky, kteří roz-
dělili role a práci koordinovali. Úvod-
ní přednáška vysvětlila základní poj-
my a následovala práce s tištěnými 
velkoformátovými mapami. 

Je třeba zdůraznit, že všechny 

skupiny pracovaly výborně a ukáz-
něně. Pracovníky výzkumu byly 
pochváleny za přístup k úkolům, 
které dle jejich vlastních slov neby-
ly jednoduché, i za výstupy, které 
provedly a které jejich zástupci na 
závěr přede všemi odprezentovali. 
Za sebe chci podotknout, že se žáci 
museli vypořádat s odbornou termi-
nologií a stylem zadání projektu, kde 
by měl problém se zorientovat i více 
erudovaný člověk, a zvládli to dobře.

Nutno vyzdvihnout, že ten-
to projekt probíhá za spolupráce  
a podpory města Mnichovo Hradiště 
a je otevřen široké veřejnosti. Blíže 
se o něm můžete dozvědět na webu 
www.ovhikk-naki.cz. 

Petra Carsková, učitelka,
Základní škola Studentská

Vítěz celostátní odborné 
soutěže je žák Hubálova
Ve čtvrtek 14. března se ve Chvale-
ticích konala celostátní soutěž od-
borných znalostí a dovedností žáků 
oboru opravář zemědělských strojů.

Celkem 31 žáků třetích roč-
níků tohoto oboru plnilo náročné 
praktické soutěžní úkoly v kovárně, 
soustružně, svařovně, zámečnic-
ké dílně, opravovalo zemědělskou 
techniku, poznávalo různé materiály, 
nářadí a náhradní díly. Hubálovské 
učiliště reprezentoval Miroslav Bar-
toš, který získal celkem 309 bodů  

a stal se laureátem celostátní pře-
hlídky České ručičky. 

Tuto tradiční akci na podporu 
řemesel pořádá Jihomoravský kraj 
ve spolupráci s ministerstvy školství, 
zemědělství, průmyslu a obchodu. 
Celkem 22 nejúspěšnějších žáků  
z různých oborů získá na slavnost-
ním galavečeru ve středu 19. června 
originální zlatou plaketu v hodnotě 
23 tisíc Kč.

Miroslav Kolomazník,
SOU Hubálov

O proměnách způsobu 
vzdělávání v ČR

MAP Mnichovohradišťsko zve ke 
kulatému stolu na téma proměny ob-
sahu a způsobu vzdělávání v České 
republice. 

O probíhajících revizích rám-
cového vzdělávacího programu, 
současném i budoucím vzdělávání 
ve školách, o tom, co učíme, jak to 
učíme a proč to učíme či neučíme  
a mnohém dalším bude hovořit spo-
lu s vámi Jan Jiterský, spoluzaklada-
tel a bývalý řídící učitel ZŠ Bodlák  
a Pampeliška, překladatel národního 
kurikula do srozumitelného jazyka a 
nynější předseda Skupiny expertů 
ministerstva školství pro revizi RVP 
ZV, vedoucí oddělení kurikula a zá-
stupce ředitele odboru předškolního 
a základního vzdělávání minister-
stva školství.

Přijďte se ptát, diskutovat a na-
slouchat 16. dubna v 17 hodin do 
školní jídelny (Mírová 1616, Mnicho-
vo Hradiště). (mm)
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S NÁMI UŠETŘÍTE
I V TOMTO ROCE ... 

Sleva platí 
na výrobky
uvedené na 
tomto letáku.

Pohádkové klubíčko, kouzelná 
babička a karnevalové veselí
„Boudo budko, kdo v tobě přebý-
vá?“ – „Píchla se do prstu a usnu-
la.“ – „Táhli, táhli, ale řepu nevytáhli.“ 
– „Já koblížek, koblížek, na másle 
smažený...“ – „Kdo mi to tu loupe 
perníček?“ – „Babičko, proč máš tak 
veliké oči?“

Přijde vám to povědomé? Ano, 
budu vám vyprávět pohádku, jak 
se jeden týden v naší školce stal 
pohádkovým. To totiž putovala kou-
zelná pohádková klubíčka po celé 
školce a děti se postupně prostřídaly 
ve všech třídách, kde si se svými 
učitelkami poslechly pohádku, zdra-
matizovaly ji a vyzkoušely si různé 
další připravené aktivity. Na závěr 
celého pohádkového týdne za dětmi 
do školky dorazila kouzelná babička  
v podobě naší kolegyně. Ta si  
s dětmi všechny pohádky zopako-
vala, dala dětem hádanky v podobě 
písniček z pohádek, pověděla jim za 
pomoci loutek pohádku O neposluš-
ných kůzlátkách a nakonec nechala 
paní učitelky vylosovat odměny pro 
děti. A učitelky ze všech tříd se či-
nily. Napekly pro děti různé dobro-
ty – koblížky od Koblížka, perníčky 
z Perníkové chaloupky, růžičkové 
věnečky od Šípkové Růženky, bá-
bovku od Červené Karkulky, zvířátka  
z Boudy budky, řepné šátečky od 
babičky pro dědečka, který řepu 
vytáhnout nemohl. To bylo pochut-
náníčko. Děti se oblizovaly až za 
ušima. 

Radostný, kouzelný, pohádkový 
čas neskončil ani následující týden, 
jelikož začalo období karnevalů. 

Všechny děti i paní učitelky se pře-
vlékly do různých a roztodivných 
kostýmů a pořádně řádily, tancovaly, 
soutěžily, zpívaly, hrály si. Ve třídách 
tancovaly kouzelné víly, krásné prin-
cezny, řádili rytíři, spidermanové, 
mouchy, včely, tučňáci, dokonce  
i kostička lega přišla se s námi poba-
vit a mnohé a mnohé další nádherné 
masky. 

Po karnevalovém veselí se po-
malu začalo blížit jaro. Všechny třídy 
se ho vydaly přivítat k Jizeře, kde 
se definitivně rozloučily se zimou 
vynesením Morany. Pro děti to byl 
nezvyklý a velmi působivý zážitek.

Naši nejstarší svěřenci, děti 
předškolní, se vypravily na návštěvu 
kamarádů do základních škol. Tam 
se seznámily s prostředím, které 
bude brzy jejich druhým domovem, 
a zkusily si chvíli být v kůži školáků. 
Paní učitelky ze základních škol si 
pro ně připravily zábavné dopo-
ledne, kdy děti školní i předškolní 

spojily své síly a plnily různé úkoly. 
Například v hodině češtiny se všich-
ni společně naučily básničku, řadily 
posloupně děj pohádky a skládaly 
slovo z jednotlivých písmenek.

Věříme, že vstup našich před-
školáčků do základních škol, díky 
usilovné práci všech našich pe-
dagogů bude jistě bezproblémový  
a snadný.

A ještě tu máme pozvání pro 
nejmenší děti, které se teprve chys-
tají do mateřské školy. Zveme děti  
a jejich rodiče na den otevřených 
dveří do naší školy dne 24. dubna od 
14:30 do 16:30 hodin. Prohlédnete si 
třídy, můžete si pohrát s hračkami, 
seznámíte se s našimi učitelkami. 
Rodiče zveme k zápisu. Zapsat své 
dítě k předškolnímu vzdělávání mo-
hou přijít 6. a 7. května od 14:30 do 
16:30 hodin. Těšíme se na vás.

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

Únor s Otesánkem
Už na začátku školního roku jsme 
psali, že nás letos pohádky provází 
celý rok. V únoru to byla pohád-
ka Otesánek. A jak jsme ji využili? 
Pohádka se četla, hrála, zpívala  
i kreslila. Hodila se nám i k tematické 
části o našem zdraví. Povídali jsme 
si o tom, které potraviny jsou zdravé 
a které ne, jak škodí přejídání a co 
je zdravý životní styl. Kdo chce být 
zdravý, měl by i pravidelně cvičit  
a sportovat.  My sice s dětmi ve škol-
ce cvičíme každý den, ale pořádný 
sportovní den jsme si užili až v soko-
lovně. Po úvodní zahřívací rozcvič-
ce přišlo na řadu cvičení na nářadí,  
a to se dětem náramně líbilo! Houpá-
ní na kruhách, skákání na trampolí-
ně, cvičení na žebřinách, žíněnkách, 
dřevěných prolézačkách i odpočinek 
v relaxačním bazénku s míčky, to 
vše bylo prostě super! 

Nejstarší děti navštívily základní 
školu na náměstí. Paní vychovatelky 
nás mile přivítaly a provedly celou 
školou včetně tříd, tělocvičny, školní 
družiny i venkovního hřiště. Potěšilo 
nás, že se k nám stále hlásí děti, 
které k nám chodily dříve, ale už 
dávno chodí do školy. Na školním 
hřišti si ještě předškoláci společně 
zahráli pohybové hry.  Potom jsme 
vyrazili do školní jídelny, kde paní 
vychovatelka dětem ukázala šatnu, 
umyvárnu a vysvětlila jim, jak si bu-
dou vyzvedávat oběd. Následně si 
to naši budoucí školáčci mohli i sami 
vyzkoušet. Paní kuchařky jim totiž 
připraly malé pohoštění  – pribiná-
ček a pití. Děti se ochotně postavily 
do fronty, samy si na tác daly příbor, 
mističku s dobrůtkou a odnesly si 
vše ke stolu. Bez problémů zvládly 

natočit si a odnést pití, neboť to už 
znají z naší školky. Ochutnávka 
je úplně nadchla. Jedna holčička 
dokonce pravila, že to byl nejlepší 
den. Děkujeme tedy vychovatelkám, 
učitelkám i kuchařkám za příjemné 
setkání a seznámení se školou i jí-
delnou! 

Jedno únorové odpoledne jsme 
pozvali do naší mateřské školy na 
malou ochutnávku také rodiče. Paní 
kuchařky pro ně připravily několik 
pomazánek s různým pečivem, 
kuskus s ovocem a pití. Akci zpestři-
lo vystoupení dětí z Hudebně pohy-
bových činností – Berušky.  Písničky, 
básničky i hádanky byly samozřejmě 
zaměřené na jídlo, vitamíny a správ-
nou výživu.  A rodiče odcházeli spo-
kojeni!

Další tematickou částí bylo Dob-
ro a zlo v pohádkách, zakončené 
Pohádkovým karnevalem. Děti si vy-
zkoušely dramatizace různých pohá-

dek, veršované pohádky, hádanky, 
zpívaly pohádkové písničky, hrály 
různé hry.  Během karnevalu plnily 
drobné úkoly. Při různých aktivitách 
si užily i spoustu legrace. Nechyběla 
ani přehlídka masek či závěrečná 
diskotéka.  

Letos se také poprvé dvě naše 
třídy zapojily do Tulipánového mě-
síce. Jde o projekt na podporu 
onkologicky nemocných pacientů.  
I v mateřské škole si povídáme  
o tom, jak je důležité pomáhat či 
dělat radost nemocným nebo posti-
ženým lidem. Děti ochotně vyrobily 
tulipánové obrázky, které jsme pak 
poslaly do sdružení Amélie v Liber-
ci.  Doufáme, že nemocné potěší,  
a že přinesou trošku jara i radosti do 
nemocnic!

Pavlína Bešíková, 
Mateřská škola Jaselská 

INZERCE
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Valná hromada MSK hodnotila, plánovala 
i oceňovala nejlepší hráče všech kategorií
V sobotu 2. března proběhla pravi-
delná valná hromada mnichovohra-
dišťského fotbalového klubu. 

Na začátku vedení klubu přivíta-
lo hosty, kterými byli Tomáš Ježek, 
předseda Okresního fotbalového 
svazu Mladá Boleslav, a místosta-
rosta města Mnichovo Hradiště On-
dřej Lochman. 

Na základě žádosti člena vý-
konného výboru MSK Aleše Janatky 
o jeho uvolnění z funkce proběhla 
následně volba nového člena výkon-
ného výboru. Jednohlasně do něj 
byl zvolen Kryštof Razák, člen klubu  
a bývalý hráč v mládežnických ka-
tegoriích, nyní vedoucí A mužstva. 
Celý klub by touto cestou chtěl velice 
poděkovat Alešovi za jeho odvede-
nou práci pro klub. 

Předseda Ondřej Knobloch dále 
seznámil zúčastněné se zprávou  
o činnosti klubu v roce 2023, poté byl 
předložen návrh plánu činnosti na 

Orientační závod se těšil 
hvězdné účasti
V neděli 17. března při-
vítalo orientační běžce 
z celé České republiky 
v Mnichově Hradišti 
slunečné, ale chlad-
né počasí. Sportovci, 
mezi nimiž nechyběli 
špičkoví závodníci, měli 
před sebou dva závody  
v městském orientačním běhu, které 
prověřily jejich rychlost a navigační 
schopnosti.

První závod startoval v 10 hodin 
z ulice Nad Dolci a úvodní kontrolní 
body byly umístěny v areálu skate-
parku. Pravé výzvy a záludnosti 
ale přinesly tratě v okolí kostela sv. 
Jakuba. Odpolední závod odstarto-
val ve 13:30 hodin z lesoparku nad 
Jizerou. Jeho trať vedla směrem  
k Atletickému stadionu Josefa Hro-
na, pokračovala kolem domu s pe-
čovatelskou službou, městského 
úřadu a komunitního centra a poté 
směřovala do nádherného prostředí 

zámeckého parku. Cíl 
obou závodů byl umís-
těn před kaplí sv. Anny.

Celkově se obou 
závodů zúčastnilo 467 
běžců z 47 klubů z celé 
České republiky. Mezi 
závodníky nechyběli 
ani dlouhodobě nejlepší 

čeští orientační běžci, Denisa Ko-
sová a Vojtěch Král. Oba prokázali 
vynikající sportovní um, když s pře-
hledem zvítězili ve svých kategoriích 
a opětovně potvrdili dominantní po-
stavení v českém orientačním běhu.

Město Mnichovo Hradiště, pod 
jehož záštitou se oba závody uspo-
řádaly, se ukázalo jako vynikající 
hostitel takovéto sportovní události, 
kdy se kombinace historických kulis, 
krásného počasí a náročných tratí 
postarala o nezapomenutelný záži-
tek všem, kteří se závodů zúčastnili. 

Jiří Martan

rok 2024. Vedení rovněž informovalo 
o podpisu smlouvy o výpůjčce po-
zemků s městem Mnichovo Hradiště 
pod hřištěm č. 2. 

Valná hromada dále pověřila 
předsedu, aby zastupoval klub na 
valné hromadě Středočeského kraj-
ského fotbalového svazu 3. dubna 

2024 v Praze. 
Následně místopředseda klubu 

Milan Kvintus podal informaci o hos-
podaření v roce 2023. Valná hroma-
da schválila jak hospodaření klubu  
v roce 2023, tak plánovaný rozpočet 
na rok 2024. „Chtěli bychom tímto 
velice poděkovat městu Mnichovo 

Hradiště za opravdu zásadní podpo-
ru činnosti klubu, která byla pro rok 
2024 navýšena,“ zmínil předseda 
Ondřej Knobloch.

Trenéři jednotlivých kategorií 
zhodnotili uplynulý fotbalový rok  
a vedení klubu opět ocenilo na 
základě návrhů trenérů vždy dva 
nejlepší hráče každého týmu za 
rok 2023. Ocenění v jednotlivých 
kategoriích si převzali následující 
hráči: Josef Kolomazník, Otta Kon-
vička (mladší přípravka), Filip Štand, 
Štěpán Kučera (starší přípravka), 
Štěpán Štafl, Štěpán Langr (mladší 
žáci), Adam Pešán, Matěj Šumera 
(starší žáci), Jaroslav Horák a Adam 
Stand (dorost).

Na závěr valná hromada MSK 
schválila závěrečná usnesení. 

Ondřej Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

Klub českých turistů zve na jarní akce
Ve středu 20. března dorazil do 
Česka astronomicky první jarní den, 
ovšem teplejšího a k procházkám 
vybízejícího počasí jsme si mohli 
užívat už od poloviny února. Toho 
využili zejména senioři, kteří si na-
rychlo domluvili hned několik výletů, 
konkrétně z Březiny do Mnichova 
Hradiště (17. února), do Prahy na 
výstavu ledových soch a Žižkov-
skou věž (21. února), podél Zábrdky  
z Borovice do Mnichova Hradiště 
(28. února), z Mužského do Dnebo-
hu (5. března) či z Mnichova Hra-
diště do Bakova nad Jizerou (13. 
března). Jelikož naši důchodci vyrá-
žejí na výlety zpravidla ve všední dny  
a výhradně za hezkého počasí, jsou 
jejich seniorské akce svolávány jen 
několik dní před jejich konáním. 

Avšak minimálně tři dubnové 
výpravy již mají své pevné datum.  
V neděli 7. dubna povede Petr Hla-
dík výpravu k Portě Bohemice (Brá-
ně Čech), do malebného labského 
údolí nacházejícího se v oblasti 
Českého středohoří. Přesně o týden 
později, tedy v neděli 14. dubna, při-
jměte pozvání na již 7. ročník kaž-
doroční akce Zásadně na Zásadku. 
Do batohů si nezapomeňte přibalit 
buřty či jiné dobroty, v cíli si je bude-
te moci opéct. Těšit se můžete i na 
hudební doprovod, na pamětní list  
a další drobné upomínkové předmě-
ty. V sobotu 20. dubna pak počítejte 

s výletem do chráněné krajinné ob-
lasti Kokořínsko, konkrétní lokalita 
bude upřesněna začátkem dubna. 

Členové mnichovohradišťského 
Klubu českých turistů nechodí pouze 
po výletech, ale snaží se zkrášlovat 
i prostředí kolem sebe. První letošní 
dobrovolnická akce, vedená panem 
Františkem Koliášem, se uskutečni-
la pod Drábskými světničkami. Ve 
středu 21. února jsme za krásného 
počasí odstraňovali kusy vyvráce-
né břízy, která částečně omezila 
průchod cestou a schodištěm pod 
Drábskými světničkami. Ve čtvrtek 
14. března jsme se pod Drábskými 
světničkami sešli ještě jednou, aby-
chom opět za hezkého počasí vyčis-
tili a zametli schody od nánosu písku 
a uklidili v jejich nejbližším okolí. 

Další brigáda, tentokrát však na 
jiném místě, se uskuteční v sobotu  
6. dubna, kdy se připojíme k ce-
lostátní akci Ukliďme Česko. Sraz 
bude v 9 hodin na křižovatce ulic Na 
Příkopech a Přemyslova. Uklidíme 
Dolce a následně se přes Hoškovice 
vrátíme zpátky do Mnichova Hradi-
ště.

Závěrem se náš odbor pochlubí 
dvěma úspěchy. Tím prvním je účast 
našich dvou členek, Heleny Pöllové 
a Jitky Thorovské, na školení vedou-
cích turistických akcí. Kurz proběhl 
8.–10. března ve Svaté Hoře u Pří-
brami. Obě dámy se během celého 
víkendu vzdělávaly v oblasti historie 
KČT, turistického značení, zdravově-
dy či typografie. Přímo v přírodě se 
také učily pracovat s mapou, kom-
pasem a buzolou. Obě účastnice 
školení úspěšně absolvovaly, a jsou 
tak našimi dalšími kvalifikovanými 
vedoucími. Druhý úspěch jsme si 
připsali na konferenci Středočeské 
oblasti KČT konané v neděli 18. 
února v Praze. Na ní si delegát Jiří 
Janda převzal diplom oceňující náš 
odbor za dlouholetou úspěšnou  
a obětavou práci pro turistiku. Tímto 
Středočeské oblasti KČT za takovéto 
ohodnocení naší práce velmi děku-
jeme.

Jiří Janda
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Áčko padá z první ligy, Béčko zachráněno

Začátek roku se ve Veselé neobešel 
bez každoročního turnaje v prší. Už 
je to sedmým rokem, co nám přišel 
tento dnes již proslulý turnaj do ži-
vota a stal se naší vesnickou, takřka 
národní hrou. Tímto chceme podě-
kovat zakladateli turnaje Tomášovi 
Richtrovi, že si můžeme u této hry 
oddychnout. Můžeme při ní posedět 
s přáteli, pobavit se i zanadávat. 

Turnaj v  prší se letos konal 2. 
března ve veselské hasičárně na 
návsi. Každý rok bývá spousta hráčů 
a ani letošek nebyl zklamáním. Tím, 
že počet hráčů je omezen a hráči se 

hlásí v hojném počtu, jsme tentokrát 
museli přidat další čtyři místa. Všich-
ni hráči měli vynikající večeři, kterou 
nám připravil náš hasičský kolega 
Zdeněk Kysela, a dobroty připravené 
Lenkou Erbrtovou. Hráči se prostě 
měli jako v bavlnce. 

Ale určitě vás zajímá, kdo vlast-
ně vyhrál? Na prvním místě se umís-
til Richard Jura. Druhé místo obsadil 
Jaroslav Cimr a třetí místo Kateřina 
Richtrová. Ceny byly hodnotné,  
a dostalo se na každého hráče. 
Tímto bychom chtěli poděkovat na-
šim sponzorům, bez kterých by se 

Turnaj v prší vyhrál Richard Jura

Mnichovohradišťští stolní tenisté si 
„užili“ roční působení v první lize. 
Když z dvaadvaceti zápasů základní 
části nedokázali získat do tabulky 
jediný bod, zakončili své působení 
v druhé nejvyšší soutěži zaslouže-
ně na posledním 12. místě. V příští 
sezóně tak budou nastupovat opět  
v nižší soutěži.

Celkové skóre 17:220 jasně vy-
povídá o kvalitě prvoligových týmů. 
Na ně prostě ještě, nebo možná už, 
zkrátka nemáme. Nejlépe si z na-
šich vedl hostující Jáchym Zacharda  
z Elizzy se skóre tři výhry a dvě 
porážky. Tři vítězné zápasy zazna-
menali i Honza Žaloudík a Honza 
Šimeček s Vojtou Košákem, kteří 
ale sehráli nepoměrně více utkání. 
Dvě výhry uhrál Radek Bukovský. 
Po bodíku nasbírali Robert Jamrich 
s Vlastou Kolářem. Statusem prvoli-
gových hráčů se tuto sezónu můžou 
pyšnit i Michal Stránský, Josef Ort, 
Petr Antoš, Petr Dusil a Luboš Tráv-
níček. Všichni hráči i domácí diváci 
si užili utkání se soupeři, jejichž jmé-
na mají v českém pingpongu skvělý 
zvuk. Vždyť stačí vzpomenout, kdo 
se uplynulou sezónu za zelenými 

stoly v Hradišti představil. Spousta 
mládežnických nebo bývalých repre-
zentantů a hráčů extraligy – Šimon 
Bělík, Štěpán Brhel, František On-
derka, Michal Blink, Tomáš Sadílek 
nebo Bohumil Vožický. Za havířov-
ské béčko u nás nastoupil malajský 
reprezentant Chee Feng Leong, kte-
rý v prosinci 2022 figuroval na 175. 
místě světového žebříčku... 

Jak už bylo zmíněno, diváci se 
měli na co koukat a možnost zhléd-
nout na vlastní oči takto kvalitní 
hráče jistě dlouho nezapomenou. 
Příští sezónu jim snad Áčko nabídne 
vyrovnanější zápasy v rámci druho-
ligových klání.

Stejně jako Áčku, skončila  
v polovině března sezóna i mnicho-
vohradišťské rezervě. Béčko mělo už 
před posledním dvoukolem jistotu 7. 
místa a také toho, že se  vyhne play-
-out, boji o záchranu. Přispěla k tomu 
hlavně vydařená první půlka sezóny, 
kdy se mohlo Béčko spolehnout na 
výsledky Honzy Šimečky. Ten však 
musel být v druhé půlce přesunut do 
Áčka. Do druhé půle sezóny se na-
štěstí uzdravil Petr Antoš, který Hon-
zu dostatečně zastoupil. Nejlépe si  

z družstva vedl Vlasta Kolář se skóre 
41:14 a pak Michal Stránský (34:32). 
Petr Antoš měl padesátiprocentní 
úspěšnost 17:17. Za béčko rovněž 
nastupovali Petr Dusil, Luboš Tráv-
níček, Josef Ort nebo Petr Šálený.

Céčko na rozdíl od vyšších 
družstev ještě čeká nadstavba  
v podobě play-out, boje o udržení  
v kategorii KS2. Po první půlce 
soutěže jasný outsider konečně 
dokázal v druhé polovině posta-
vit do utkání hráče ze špičky své 
soupisky, a bylo to znát. Díky 
šesti výhrám a pěti porážkám se 
Céčko posunulo na 10. místo.  
V play-out jej tak čeká soupeř  
z 11. příčky tabulky TTC Kladno „D“. 
Jasnými tahouny byli v Céčku Petr 
Dusil (84 %), Martin Sopko (79 %) 
a Luboš Trávníček s úspěšností 68 
% . Platnými členy týmu byly i Jarda 
Koloc (49 %) a Aleš Janatka (27 %). 

V sobotu 6. dubna od 17 hodin 
přivítá Céčko ve své herně TTC 
Kladno „D“ v rámci play-out.

Jan Mareš,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

INZERCE

to neobešlo: Chovatelské potřeby 
u Dvořákových, Kiosek u Kozáka, 
Autodoprava – Tomáš Richtr, SDH 
Veselá, Hostinec u Českého Lva 
– Pavel Záhora, SK Veselá, Luděk 
Najman, Lenka Erbrtová, Zdeněk  
a Lenka Kyselovi, Marie Omastová, 
Lukáš Kysela, Jiří Ducháč, Jakub 
Tomeš, Jiří Blechta, Kateřina Rich-
trová  a  další.

Všem děkujeme za účast a pod-
poru.

Tomáš a Kateřina Richtrovi
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CHODÍM PO MĚSTĚ
Dívám se, jak se během posledních let naše město mění. Nejvíc je to zjev-
né na náměstí: lidé se tam víc potkávají, posedávají na pěkných sedačkách  
s květinovou výzdobou, před budovou pošty se zelená miniparčík s vodním 
osvěžením. A jak jsme si zvykli na sezónní jarmarky! Jejich obnovení je zá-
služné. A já ještě pamatuji ty před válkou.

Na opačné straně radnice jsou výhodně uspořádané autobusové zastáv-
ky, které nahradily ty bývalé u nádraží.

V nejbližší době se bude upravovat i část ulice Víta Nejedlého. Tak to je 
ta pěknější část města. Máme tu však i hororovou „Benešovku“, místo, které 
kazí podzámeckou část města, kde se renovuje historická kašna usazená ve 
svahu pod zámeckou zdí.

No, vše se časem mění, snad se ještě dožiju zlepšení této části města! 

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Charitní pečovatelská služba Mnichovo 
Hradiště: Péče přizpůsobená potřebám
V Mnichově Hradišti, nacházejícím 
se ve Středočeském kraji, posky-
tuje Charitní pečovatelská služba 
Mnichovo Hradiště (CHPS) pod 
vedením Vladimíry Havránkové 
komplexní sociální a pečovatelské 
služby. Tyto služby jsou určeny oso-
bám s chronickými onemocněními, 
zdravotním postižením, seniorům  
a rodinám s dětmi. CHPS předsta-
vuje základní kámen podpory pro ty, 
kteří potřebují pomoci s profesionali-
tou a lidským přístupem.

Péče bez hranic
Nabízené služby zahrnují am-

bulantní i terénní péči, které jsou 
adaptovány na individuální potřeby 
klientů bez omezení věku. Od asi-
stence při běžných úkonech péče  
o sebe, přes podporu v osobní hygi-

eně, až po zajištění stravy nebo po-
moc s domácností. CHPS je k dispo-
zici denně od 7 do 19 hodin, včetně 
svátků, aby poskytla podporu.

Půjčovna kompenzačních pomů-
cek

Pro ty, kdo vyžadují speciální 
vybavení, nabízí CHPS půjčovnu 
kompenzačních pomůcek. Široký 
sortiment zahrnuje elektrická polo-
hovací lůžka, antidekubitní matrace, 
mechanické invalidní vozíky a další. 
Tuto službu zprostředkovává Vla-
dimíra Havránková od pondělí do 
pátku, v čase od 7 do 15:30 hodin.

Vzdělávání a podpora pečujících
Klíčovým pilířem CHPS je Inte-

grované výcvikové centrum otevřené 
v roce 2022 s podporou Nadačního 

fondu ŠKODA AUTO. Centrum je 
určeno neformálním pečujícím a na-
bízí praktické nácviky a poradenství. 
Nabízí možnost naučit se efektivní 
péči o blízké s využitím moderních 
pomůcek, včetně simulátoru péče.

Rozvoj a úspěchy v roce 2023

Rok 2023 přinesl CHPS řadu 
pozitivních změn a rozvoje. Od mo-
dernizace vozového parku, jenž se 
rozšířil o elektromobily, přes zajiš-
tění jednotného charitního oblečení 
pro pečovatelský personál, až po od-
borná školení. CHPS poskytla péči 
132 klientům a získala podporu od 
mnoha obcí, což potvrzuje její neza-
stupitelnou roli v komunitě.

Charitní pečovatelská služba 
Mnichovo Hradiště nadále plní svou 
misi poskytovat péči a podporu, aby 
lidé mohli žít důstojně ve svém do-
mácím prostředí co nejdéle a co nej-
více soběstačně. Pro více informací 
CHPS kontaktujte.

Vladimír Jakl,
Diecézní charita Litoměřice

Kontakty
Vedoucí služby: 

Vladimíra Havránková 

Družstevní 1451, 
295 01 Mnichovo Hradiště

+420 731 402 442
vladimira.havrankova@ltm.charita.cz

Provozní doba: PO – NE, 7 – 19 
hodin, včetně svátků

Modrý kámen děkujeme všem svým podporovatelům
Využiji sílu médií a dovolím si touto 
cestou poděkovat všem, kteří nás 
podporují. Ať už formou finančních 
či věcných darů. Velmi si podpory 
vážíme a jsme vděčni za jakýkoliv 
příspěvek. 

Podpora přichází z řady firem, 
které působí na Mladoboleslav-
sku, od města Mnichovo Hradiště 
a jeho spádových obcí, ale také od 
fyzických osob. Většinou od rodin  
a blízkých našich klientů, kteří u nás 
žijí nebo žili. Za všechny bych jme-
novala obec Boseň, kde se rozhodli 
náš Domov Modrý kámen podpořit 
výtěžkem z akcí, které obec pořáda-
la. Jednalo se konkrétně o výtěžek  

z Tříkrálové sbírky, Mikulášské nadíl-
ky s hudebním vystoupením skupiny 
„Tady a teď“ a Vánočního zpívání se 
skupinou Rezekvítek. 

Za nemalé finanční prostředky 
děkuji také Nadaci ČEZ, která již 
třetím rokem finančně podporuje 
prohlubování vzdělávání našich za-
městnanců v oblasti bazální stimu-
lace. Prvky bazální stimulace jsou 
převáděny do praxe a běžně za-
komponovány do každodenní péče  
o naše klienty. Každý krok směrem 
ke klientovi je žádoucí a posouvá 
nás v kvalitě péče zase o kus dál. 
Díky otevřenému přístupu pečují-
cího personálu a jeho zájmu učit 

se novým věcem, můžeme bazální 
přístup péče zavádět i v našem za-
řízení.

Poděkování patří také nadační-
mu fondu Abakus. Díky jeho pod-
poře jsme se zařadili mezi patnáct 
zařízení z celé ČR, která v letech 
2023/2024 pracují na projektu za-
vádění paliativní péče. Za sebou 
máme již první rok projektu. Jeho 
naplňování je časově i organizačně 
velmi náročné, ale v konečném dů-
sledku přinese další zkvalitnění péče 
o naše klienty. A to je náš společný 
cíl. Všichni zaměstnanci, kteří se 
podílí nějakou měrou na péči o kli-
enty v našem domově, jsou změnám  

v oblasti paliativní péče velmi otevřeni  
a aktivně se na nich podílejí. Jsme 
velmi šťastni, že jsme součástí 
úžasné myšlenky, kterou podpora 
zavádění paliativní péče do zařízení 
sociálních služeb bezesporu je. 

Ještě jednou za naše klienty  
i za sebe velký dík všem, kteří jste 
s námi.

Renata Poláková, ředitelka 
Domova Modrý kámen

V geoparku Ralsko 
odstartovala nová sezóna
Národní geopark Ralsko si pro své 
příznivce připravil pro tento rok 
širokou nabídku akcí. Sezonu od-
startovala v měsíci březnu exkurze  
s geoprůvodcem na hrad Děvín.  
V následujících měsících bude mož-
né s geoprůvodci navštívit různé 
lokality v kraji pod Ralskem. Kromě 
exkurzí je připraven dubnový terénní 
workshop v zaniklé obci Jabloneček, 
v květnu mohou zájemci navštívit 
landartový festival Proměny v Holič-
kách či vyzkoušet své síly při turistic-
kém pochodu a cyklovyjížďce v září. 

„Na některé akce je z kapacit-
ních důvodů nutnost přihlášení. To 
se týká hlavně exkurzí, workshopů 
a konferencí. Přihlášky najdete vždy 
měsíc předem na našich webových 
stránkách www.visitralsko.com. Na-
bízíme i možnost zasílání pozvánek 
a informací o spuštění přihlašování 

na e-mail. Stačí se nám ozvat na 
e-mailovou adresu pavlina.kovaro-
va@geoparkralsko.cz,“ vysvětluje 
ředitelka Geoparku Ralsko Lenka 
Mrázová.

Pokud přemýšlíte, která akce je 
vhodná jako rodinný výlet s dětmi, 
vaší pozornosti by neměla uniknout 
červnová exkurze Rychlé šípy ve 
Vranovských skalách, festival Pro-
měny či výsadby stromů v Aleji vzpo-
mínek v zaniklých obcích. Případně 
můžete vyzkoušet některou z tras 
ze souboru Za poklady geoparků, 
kterou vás provede buď mobilní apli-
kace Skryté příběhy, nebo turistický 
zápisník, který si můžete zdarma vy-
zvednout v informačním centru.

Lenka Mrázová,
Geopark Ralsko

Pečujícím osobám pomáhá Ludmila již několik let
24 hodin denně. 7 dní v týdnu. Přes-
tože péče o naše blízké je pro mno-
ho lidí základním projevem lásky  
a oddanosti, může být náročná a vy-
čerpávající. Zejména lidé neformál-
ně pečující o své starší rodinné pří-
slušníky nebo osoby se zdravotním 
postižením čelí mnoha výzvám a ně-
kdy se mohou cítit na pokraji svých 
sil. Úlevou v tomto případě může být 
odlehčovací služba. Právě tu nabízí 
Dům Ludmila ve Veselé.

Dveře prosluněného, moderně 
zařízeného pokoje se otevřou. Vejde 
usměvavá pečovatelka, která přináší 
oběd. Seniorka na lůžku jí úsměv 
oplatí a poté obě ženy zapředou 
družný rozhovor. Paní Anna je tady 
na pobytové odlehčovací službě více 
než týden. Její dcera, jež o ni pečuje 
už několik let, musela, vlivem zdra-
votního stavu, absolvovat lázeňský 
pobyt. Díky možnosti využít odlehčo-
vací služby v Domě Ludmila mohla 
odjet bez stresu a strachu, zda bude 
o její maminku postaráno.

Tento a mnoho podobných pří-

běhů se odehrál za zdmi Domu Lud-
mila. Před osmi lety ho zde otevřela 
Kamila Sedláková, žena, jež se už 
dlouhodobě podílí na rozvoji sociál-
ních a zdravotních služeb 
nejen v našem regionu.

Zařízení, které vás na 
první pohled překvapí svou 
útulnou, takřka rodinnou 
atmosférou, nabízí tři zá-
kladní typy sociální služby.

Osobní asistence je poskytová-
na v osmi nájemních bytech. Díky 
této službě mohou osoby, které 
potřebují dopomoc v základních 
úkonech sebeobsluhy, zůstat co nej-
déle ve svém přirozeném prostředí  
a nemusí být umísťovány do domovů 
pro seniory.

Již zmiňovanou odlehčovací 
službu zde poskytují ve dvou for-
mách. Cílem té pobytové je po-
skytnout péči osobám závislým 
na pomoci druhých v době, kdy 
člověk, který běžně pečuje v do-
mácím prostředí, potřebuje čas pro 
odpočinek nebo je například nucen 

podstoupit zdravotní zákrok. Tato 
služba funguje pro krátkodobé pobyty  
v maximálním rozsahu šesti měsíců. 
Pobytová odlehčovací služba má 

kapacitu pět lůžek a stejně 
jako u osobní asistence je 
zde garantovaná péče 24 
hodin denně, sedm dní  
v týdnu. V případě indika-
ce praktickým lékařem je 
zajištěna také nepřetrži-

tá zdravotní péče. Díky tomu jsou  
v Ludmile připraveni postarat se  
o klienta v jakékoli fázi života. Am-
bulantní forma odlehčovací služby 
nabízí dohled a péči ve všední dny 
(víkendy po předešlé domluvě)  
v čase 7–19 hodin.

Na uživatele všech typů sociál-
ních služeb zde čeká příjemné pro-
středí a v neposlední řadě možnost 
strávit čas v zahradě plné květin, 
bylinek a bio zeleniny. Díky široké 
nabídce aktivizačních činností, jež 
krom tvořivé práce zahrnují i velmi 
oblíbenou canisterapii, si na své při-
jdou všichni klienti.

Jedná se o velmi nákladnou 
službu. Úhrady získané od klientů 
bohužel její provoz nejsou schopny 
pokrýt. V takovém případě je nut-
né uplatňovat vícezdrojový systém 
financování. Dalšími zdroji mohou 
být dotace z veřejných rozpočtů  
a příspěvky kraje, přilehlých měst  
a obcí. Město Mnichovo Hradiště na 
odlehčovací službu v Domě Ludmila 
dlouhodobě přispívá a tím, alespoň 
částečně, pomáhá udržet existenci 
této důležité a nezastupitelné služby 
pro občany. Také dotace z Minister-
stva práce a sociálních věcí a Huma-
nitárního fondu Středočeského kraje 
jsou neopomenutelnou podporou.

V Domě Ludmila si váží kaž-
dého, i skromného finančního daru. 
Přispět proto můžete i vy, a to na 
transparentní účet 324787516/0300.

Provozovatelem Domu Ludmila 
je společnost Malyra, s. r. o. Více in-
formací naleznete na www.dumlud-
mila.cz.

Klára Marešová, 
Malyra

Senioři nejen sobě míří až na střední Moravu
Cílem dubnového výletu mladobole-
slavského spolku Senioři nejen sobě 
bude Olomoucký kraj.

Javoříčské jeskyně, místo, které 
navštívíme jako první, vám vyrazí 
dech. Tento rozsáhlý systém pod-
zemních chodeb, dómů a propastí 
byl objeven v roce 1938. Poutavou 
podívanou představuje zejména bo-
hatá a pestrá krápníková výzdoba. 
Dozvíte se i zajímavosti z oboru zoo-

logie. Tyto vápencové jeskyně jsou 
totiž největším zimovištěm netopýrů 
a vrápenců na území České repub-
liky. Zdejší teplota se stabilně pohy-
buje kolem 8 ˚C, proto si do batohu 
nezapomeňte přibalit teplé oblečení.

Chtěli byste vědět, kde se na-
chází největší dřevěná stavba koně 
na světě? Tuhle otázku vám rádi 
zodpovědí průvodci z Bouzova, kam 
se přesuneme poté. Jak už správně 

tušíte, vidět ho můžete právě v areá-
lu tohoto romantického hradu. Interi-
éry i okolí stavby vás zkrátka okouz-
lí. A že vám přijde silueta hradu 
povědomá? Správně! Hrad Bouzov 
je pro svou krásu a malebnost často 
vyhledáván filmaři. Když budete mít 
štěstí, možná v okně nejvyšší věže 
spatříte princeznu Jasněnku, která 
nedočkavě vyhlíží svého ševce Jíru.

Výlet se uskuteční ve čtvrtek 25. 

dubna. Odjezd je v 5:40 hodin ze 
zastávky u sokolovny a v 5.45 ze za-
stávky ve Veselé. Na zájezd je nutné 
se předem přihlásit. Veškeré po-
drobnosti včetně katalogu výletů na 
celý rok 2024 najdete na webu www.
seniorinejensobe.cz. Bližší informa-
ce poskytne také Pavel Svoboda na 
telefonu 702 051 284.

Klára Marešová
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KALENDÁR AKCÍˇ

13. DUBNA, 20:00 GUMP – JSME DVOJKA

11. DUBNA, 19:00 MANŽELÉ STODOLOVI

12. DUBNA, 20:00 SLADKÝ ŽIVOT

14. DUBNA, 15:00 MAX A MÁJA: PŘÍBĚH LIŠTIČEK

17. DUBNA, 19:00 MATKA V TRAPU

18. DUBNA, 19:00 NEZLOMNÍ

KINO

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

21. DUBNA, 15:00 JAK ZACHRÁNIT DRAKA

19. DUBNA, 20:00 PRÁZDNINY S BROUČKEM

20. DUBNA, 20:00 SLADKÝ ŽIVOT

24. DUBNA, 10:00, DOPOL. PROMÍTÁNÍ ARISTOKRATKA VE VARU

24. DUBNA, 19:00 SLADKÝ ŽIVOT

25. DUBNA, 19:00 TADY HAVEL, SLYŠÍTE MĚ?

28. DUBNA, 15:00 FANTASTICKÁ PARTA

26. DUBNA, 20:00 NEZLOMNÍ

OSTATNÍ
5. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA – DĚTSKÉ SBORY
6. DUBNA, 15:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA – PŘÍPRAVNÉ SBORY
10. A 24. DUBNA, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTSKÉHO ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ
12. DUBNA, 20:30, ROCK POSILOVNA
DISCO A DJ ONDRA MECH

30. DUBNA, 16:45 AŽ 18:00
STAVĚNÍ MÁJKY
8., 15., 22. A 29. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
2., 9., 16., 23. A 30. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
3., 10., 17. A 24. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
4., 11., 18. A 25. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK

10. DUBNA, 19:00 CHUDÁČCI

6. DUBNA, 20:00 TANCUJ, MATYLDO

7. DUBNA, 15:00 KUNG FU PANDA 4

5. DUBNA, 20:00 MATKA V TRAPU

4. DUBNA, 19:00 DUNA: ČÁST DRUHÁ

3. DUBNA, 19:00 GABRIELA SOUKALOVÁ: PRAVDA SE POŘÁD VYPLATÍ

27. DUBNA, 20:00 PRÁZDNINY S BROUČKEM

13. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA – SMÍŠENÉ SBORY

4., 11., 18. A 25. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

5., 12., 19. A 26. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA

15. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

2. A 16. DUBNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
6. DUBNA, 9:00 AŽ 13:00
WORKSHOP MODELOVÁNÍ A 3D TISKU
13. DUBNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

10. DUBNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ PŘIŠLA V NOCI

DIVADLO

23. DUBNA, 19:00, PŘEDSTAVENÍ
ZDENĚK IZER: VYNDAVACÍ ZAS TAM DACÍ

21. DUBNA, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
POHÁDKY DO KAPSY

18. DUBNA, 19:00, KONCERT
JARNÍ POETICKÁ ROZJÍMÁNÍ

9. DUBNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
SCÉNY Z MANŽELSKÉHO ŽIVOTA

25. DUBNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
VÁVRA ANEB VŠECHNO, CO JSTE CHTĚLI VĚDĚT O MARYŠE A BÁLI JSTE SE MRŠTÍKŮ ZEPTAT

CENTRUM NÁRUČ

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Rejnart
Podle několika rodových pověstí 
přišla rodina Rejnartů z Francie. Je 
pozoruhodné, že tyto pověsti stejné-
ho charakteru se vyskytují ve velmi 
vzdálených rodových liniích se spo-
lečným předkem například až v 17. 
století, v některých rodových liniích 
se dokonce traduje, že rodina přišla 
do Čech při napoleonských válkách, 
což bylo vyvráceno. Ač se jedná  
o pozoruhodné informace, nelze je 
považovat za fakta a je třeba držet 
se informací z archivních pramenů. 

Příjmení Rejnart vzniklo ze 
starogermánských slov ragin (rada, 
rádce) a harti (silný, statečný nebo 
srdce), z toho vzniklo i křestní jméno 
Reinhard. Charakteristiku potvrzuje  
i vlámská báseň z 12. století jménem 
Ysengrimus, kde je hlavní postavou 
statečný a lstivý lišák Reinardusvul-
pes. Z toho lze usoudit, že prapředek 
rodu byl možná Rejnartem pojmeno-
ván díky zrzavým vlasům jako liška, 
případně díky povaze. Na základě 
etymologie, variant zápisu (Reinart, 
Reynart, Reinaert či Reynaert) a lo-
kací nejčastějšího výskytu příjmení 
lze konstatovat, že se pravděpodob-
ně nejedná o původně český rod.

První historicky doložení nositelé 
příjmení

Dle současných poznatků auto-
ra získaných ve spolupráci s něko-
lika zahraničními genealogy je prv-
ním historicky doloženým nositelem 
příjmení Guillem Reynart, o kterém 
zejména francouzští badatelé hovoří 
jako o prapředkovi všech Rejnartů. 
Guillem se narodil okolo roku 1370, 
žil ve vesnici Baixas, která se nachá-
zi v dnešním departmentu Pyréné-
es-Orientales na jihu Francie, asi 40 
kilometrů od hranic s dnešním Špa-
nělskem. Od 15. století se ve vesni-
ci Baixas a blízkém okolí vyskytuje 
velmi vysoký počet nositelů příjmení. 
Příslušníci rodu se tou dobou začí-

nají stěhovat i do vzdálenějších ob-
lastí. V 16. století se příjmení stává 
v Nizozemsku, ale i v Belgii, četným. 
V Německu se příjmení začíná vy-
skytovat o něco později, v podobě 
Reinhart či Regnhart, a to převážně 
v Hornoněmeckých oblastech.

Rejnartovi v Čechách
Opěrnými informačními body 

pro pátrání v rámci 16. a 17. stole-
tí byly zejména pozemkové knihy. 
Další cenné zdroje byly urbáře  
z roku 1629 a 1669 pro panství Mni-
chovo Hradiště. Informace o rodě se 
nachází i v mladoboleslavských ma-
tričních knihách, které jsou psány od 
roku 1616.

První historicky doložený nositel 
příjmení na území dnešních Čech  
a zároveň prapředek všech členů 
rodu Rejnart v Čechách byl dle sou-
časných poznatků Jiří Rejnart. O jeho 
životě je známo dle pozemkových 
knih to, že roku 1592 koupil statek 
v Dolánkách u Bakova nad Jizerou, 
roku 1606 ho prodal a koupil dům 
na Malé Bělé za 444 kop grošů mí-
šeňských. Dle urbáře žil v roce 1629  
v Bakově. Roku 1645 byl uveden již 
jako zemřelý. Jiří Rejnart se narodil 
okolo roku 1565 a dle současných 
poznatků byl ve své generaci jedi-
ným nositelem příjmení v Čechách. 
Pokud skutečně rod přišel přes ne-
známý region západní Evropy z jihu 
Francie, dalo by se předpokládat, že 
do Čech přišel Jiří či jeho rodiče.

Jiří Rejnart měl pět dětí, které se 
dožily dospělosti. 

V průběhu 17. století se příjme-
ní velmi rychle rozšířilo po celém 
panství, do roku 1700 už se přísluš-
níci rodu vyskytovali celkem v osmi 
obcích v regionu Mnichovo Hradiště, 
nejčastěji však v Bakově.

Z hlediska povolání byl od po-
čátku 18. století u velmi vysokého 
počtu příslušníků rodu fenomén prá-

ce ve službách Valdštejnů, konkrét-
ně se jednalo o správcovství celých 
poplužních dvorů či ovčínů v popluž-
ních dvorech. Vysoké množství čle-
nů rodu, napříč 17. až 19. stoletím, 
se živilo jako ovčáci. Z dostupných 
informací vyplývá, že Rejnartovi, 
napříč časem i rodovými liniemi, mu-
seli mít vysokou úroveň organizač-
ních schopností, protože ty jsou pro 
vykonávání typických povolání členů 
rodu stěžejní. Kromě již zmíněných 
to byla ještě například povolání ša-
fáře, důchodního písaře, dohlížitele 
v cukrovaru, poklasného, poslance.

Zejména v 18. a 19. století byla 
u členů rodu běžná abnormální míra 
stěhování v rámci panství. Výjimkou 
jsou příslušníci rodu, kteří žili v Ba-
kově nad Jizerou v období 17. až 
20. století. Ti žili měšťanský život, 
obvykle vlastnili dům a vykonávali 
řemeslo (řezníci, hostinští, tesaři, 
hospodští aj.), tudíž neměli potřebu 
stěhovat se. Příkladem může být 
například Václav Rejnart z Bakova, 
který ve svém domě hostil známého 
hudebního skladatele Jiřího Ignáce 
Linka. Právě při požáru jeho domu 
došlo ke zničení Linkových notových 
záznamů.

Za účelem komplexního zpra-
cování historie rodu vznikl seznam 
všech narozených, oddaných a ze-
mřelých osob s příjmením Rejnart 
v časovém období dostupnosti 
matričních knih (1616 až počátek 
20. století). Vzhledem k vysokému 
opakování stejných jmen, vysoké 
míře stěhování a nedostatečnému 
množství archivních zdrojů není 
možné, zejména v časovém období 
18. století, všechny příslušníky rodu 
relevantně zasadit do kontextu jed-
notlivých větví.

Dle soupisu obyvatel panství 
Mnichovo Hradiště z roku 1806 žilo 
na panství toho času celkem 51 
osob s příjmením Rejnart, nejčastěji 
v Bakově nad Jizerou, celkem v 10 
domech. Dále v Klášteře Hradišti 
nad Jizerou, v Jivině, v Malobratři-
cích a v Nové Vsi.

Z území Čech odešli příslušníci 
rodu koncem 18. století například  
i do ruského záboru Polska, kon-
krétně do obce Wiżajny, která se 
nachází v dnešním Polsku na hra-
nici s Ruskem a Litvou. Příslušníci 
rodu později odešli i do Vilniusu.  
V roce 1866 byl jeden z příslušníků 
rodu předním iniciátorem bajkalské-
ho povstání polských vysídlenců,  
a tak byl 15. listopadu 1866 v Irkutsku  
u Bajkalu, v rámci procesu, kde bylo 
souzeno 683 osob, popraven.

V dnešní době žijí potomci rodu 
v Polsku, Litvě a sibiřské části Ruské 
federace.

Rozšíření rodu v dnešní době
Díky tomu, že na našem území 

platilo až do roku 1781 nevolnictví, 
se lidé směli stěhovat pouze v rám-
ci daného panství (až na výjimky, 
jako bylo například výhostní právo). 
Rejnartovi byli rozšířeni takřka po 
celém panství, rodových větví bylo 
opravdu mnoho. Největší rozšíření 
příjmení bylo asi po polovině 18. sto-

letí až do první poloviny 19. století. 
Po zrušení nevolnictví se příjmení 
začalo zřídka vyskytovat v soused-
ních panstvích a regionech.

Na mnichovohradišťském pan-
ství se v průběhu 18. století naro-
dilo bezmála 150 osob s příjmením 
Rejnart (přesný počet nelze zjistit, 
protože některé matriční knihy se 

nezachovaly). Nejvíce rozšířený byl 
rod ale až v 19. století, kdy se na 
hradišťském panství narodilo okolo 
190 osob tohoto příjmením.

Rozšíření rodu do počátku 20. 
století bylo zaznamenáno v následu-
jících městech a obcích: Arnoštice, 
Bakov nad Jizerou, Boseň, Bradlec, 
Dlouhá Lhota, Doksy, Dolánky, 
Drhleny, Habr, Hněvousice, Horní 
Bukovina, Hořice, Jivina, Katusice, 
Klášter, Kněžmost, Kosmonosy, 
Lhotice, Malá Bělá, Maníkovice, 
Mladá Boleslav, Mnichovo Hradiště, 
Mohelnice, Násedlnice, Neveklovi-
ce, Nová ves u Branžeže, Nová Ves 
u Bakova, Pachouň, Pannin dvůr  
u Bělé, Podolí u Bělé, Podolí u MH, 
Rožátov, Solec, Soleček, Soveni-
ce, Studénka, Sudoměř, Sukorady, 
Sychrov u MH, Valečov, Valovice, 
Veselá, Trenčín, Zájezdy, Zásadka  
u Sychrova, Zvířetice.

Rozšíření dnes
V průběhu 20. století proběh-

la velká expanze příslušníků rodu 
do ostatních regionů, zejména na 
Českolipsko, Liberecko a Českobu-
dějovicko. Na Mnichovohradišťsku, 
odkud původně pocházejí, jsou dnes 
zastoupeni jen minimálně. Obecně 
lze konstatovat, že výskyt příjmení 
má spíše klesavou tendenci a lze 
hovořit pouze o jednotkách rodin.  
Z autorovy strany došlo ke zkontak-
tování příslušníků mnoha rodových 
linií. Informace o současných nosi-
telích jsou však z důvodu ochrany 
osobních údajů nepublikovatelné. 
Jediné, prostřednictvím čehož lze 
alespoň částečně ozřejmit dneš-
ní rozšířenost příjmení, jsou data 
Ministerstva vnitra, zpracovaná na 
webech jako například kdejsme.cz.

Jan Motyčka, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

Záznam v pozemkové knize Bakova 
nad Jizerou z roku 1645.

STANISLAV REJNART 
(* okolo 1670)

Důchodní (panský úředník, který 
vybíral daně), jednalo se o vel-
mi známou osobu. Je zmiňován  
v Mnichově Hradišti a na Zásad-
ce u Sychrova.

PPLK. VÁCLAV REJNART
(1915–1988)

Politik, narozen v Sukoradech. 
V letech 1958–1964 předseda 
ONV Mladá Boleslav, 1964–1976 
předseda MěNV Mladá Boleslav, 
1964–1971 poslanec národního 
shromáždění. Zasloužil se o roz-
voj výstavby v Mladé Boleslavi.

JINDŘICH REJNART 
(* 1939)

Sklářský výtvarník a akademický 
malíř, narozen ve Svobodných 
Dvorech.

VLADIMÍR REJNART
(1944–2022)

Hudebník, frontman mladobole-
slavské kapely Generace zalo-
žené roku 1965 (klávesy, zpěv).

PAVEL REJNART
(* 1968)

Hudebník, člen mladoboleslav-
ské kapely Generace (sólová 
kytara, klávesy, zpěv).

Významní nositelé 
příjmení

MUZEUM
OD 25. DUBNA DO 1. ZÁŘÍ
VÝSTAVA SVATBY NA MNICHOVOHRADIŠŤSKU

16. DUBNA, 17:00 SEZNÁMENÍ S PORODNICÍ V MB

11. DUBNA, 11:00 SETKÁNÍ S FYZIOTERAPEUTKOU

12. DUBNA, 10:00 I DĚTI SE DAJÍ PĚSTOVAT

9. DUBNA, 17:00 DIASTÁZA A PÁNEVNÍ DNO

2., 16. A 30. DUBNA, 10:00 KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ

5. DUBNA, 10:00 EFT PRO DĚTI

9. DUBNA, 10:00 PODPŮRNÁ SKUPINA KOJENÍ A KONTAKTNÍHO RODIČOVSTVÍ

23. DUBNA, 11:00 PRVNÍ POMOC U DĚTÍ

26. DUBNA, 10:00 SEZNÁMENÍ S PORODNICÍ V MB

19. DUBNA, 17:00 HRANICE VE VÝCHOVĚ

16. DUBNA, 17:30, VESELÁ, DŮM VESELÁ
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ
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Svatební zvyky, rituály a pověry
Svatba byla spojena s řadou rituálů, 
pověr a pověrečných praktik, které 
měly snoubencům zajistit spokojený 
život a plodné (nebo v pozdějších 
dobách méně plodné) manželství. 
Některé z pověr se týkaly volby 
měsíce oddavek, jiné se vázaly pří-
mo ke svatebnímu dni (oděv novo-
manželů, střepy jako symbol štěstí 
apod.). Svatební zvyky a tradice se 
v průběhu doby měnily, jejich podo-
ba byla závislá také na regionu a na 
movitosti snoubenců. Vybrali jsme 
pro vás některé zvyky, které byly  
v regionu Mnichovahradišťska prak-
tikovány v minulosti, část z nich se 
však uchovala (byť v modifikované 
podobě) dodnes.

Loučení se svobodou
Loučení se svobodou probíha-

lo v předvečer svatby a účastnili se 
ho zvlášť ženich i nevěsta společně 
s jejich druhy a družkami. Zatímco 
chlapci se bavili, dívky připravovaly 
opentlené věnečky a rozmarýnové 
pruty či výzdobu nevěstina domu, 
někdy hostily sousedky, které mohly 
přinést tzv. ratolest. Nevěsta vázala 
družbovi fábor s rozmarýnou, star-
ší družička rozmarýnový věneček 
určený ženichovi a mladší družička 
věnec, který měla mít na hlavě ne-
věsta.

Dary vesnických žen
Sousedky se večer před svat-

bou sešly v některém statku, aby 
nevěstě strojily dřevěný kužel. Na 
něj se upevňovaly dlouhé svazky 
lnu, až nabyl tvaru i velikosti kupky 
sena. Takto upravený kužel byl omo-
tán motouzem, na nějž se v několi-
ka řadách věšely perníky, sušené 
ovoce a ořechy. Na vrchol kuželu 
se upevnil velký panák z těsta, který 
mohl připomínat miminko. Kužel byl 
důležitým atributem svatebního dne. 

Z Mladoboleslavska máme 
doložený zvyk zdobit nevěstě „rato-
lest“, pečený věnec o průměru kola, 
nad nímž se zvedaly dvě obruče 
křížem položené, zdobené pentlemi, 
ovocem, fíky a cukrovinkami.

Věnečky
Na příchod ženicha čekala ne-

věsta se sousedkami a družičkami 
ve své komůrce. Když dorazil, měla 
se na něj dívat skrze myrtové věneč-
ky, které jí u očí držely okolo stojící 
ženy a dívky. Tento zvyk měl zaručit, 
aby se nastávající žena dívala na 
svého muže vždy vlídně a manžel-
ství bylo šťastné.

Vykoupení nevěsty
Spolu s družbou si měl ženich 

dojít pro nevěstu do její komůrky  
v rodičovském domě. Verše, které 
při té příležitosti obě strany proná-
šely, měly pevně stanovenou podo-
bu. Družba žádal o vydání nevěsty 
a družičky za to požadovaly různá, 
často nesplnitelná přání, která jim 
družba nasliboval. Ze sousedního 
Podještědí i jiných regionů střed-

ních Čech je známo, že družba 
družičkám daroval koláč či sklenku 
vína, aby si mohl nevěstu odvést. 
Družičky však mohly nejprve přivést  
i falešnou nevěstu. Poté, co si ženich 
svou snoubenku odvedl, zpravidla 
následovalo rodičovské požehnání. 

Od konce 19. století docházelo 
– zejména v měšťanském prostředí 
– při setkání snoubenců k tomu, že 
ženich předal nevěstě kytici. V tra-
dičním lidovém prostředí však kytici 
opatřovala jedna ze svatebních ob-
řadnic, starosvatka. 

Cesta do kostela a z něj
Pokud se nešlo do kostela pěš-

ky a jelo se na vozech, seděl v prv-
ním z nich ženich s první družičkou, 
průvod uzavírali nevěsta s prvním 
mládencem. Součástí cesty na ob-
řad bylo pojídání koláčů a pití alko-
holu, někdy také rituální hluk, který 
měl nastávající manžele původně 
chránit před nečistými silami, v dru-
hé polovině 19. století měl však již 
funkci zábavní. 

Při cestě do kostela, ale i při ná-
vratu z něj docházelo k zatahování, 
při němž se kladly svatebčanům do 
cesty překážky – nejčastěji opentle-
ný či jinak ozdobený provaz –, jež 
byly odstraněny až poté, co se ne-
věsta a ženich tzv. vykoupili. Tento 
zvyk přežíval v našem regionu dlou-
ho, v některých případech se udržel 
dodnes.

Později se rozšířila také do-
dnes prováděná tradice, že když 
novomanželé vycházeli z místa sa-
motného obřadu, utvořili svatební 
hosté špalír, aby mohli na ženicha  
s nevěstou házet rýži. Pohazová-
ní potravinami (čočkou, fazolemi, 
obilím a dalšími naturáliemi) bylo 
starým zvykem, který měl magickou 
funkci a praktikoval se v průběhu 
hostiny nebo při příchodu nevěsty do 
nového domova. Jeho cílem bylo za-
jistit bohatství, úrodu, ale i plodnost.

K tradicím, které se v našem re-
gionu praktikovaly ve druhé polovině 
20. století, patří navlékání chomou-
tu, který symbolizoval manželské 
jho, připevnění koule k ženichově 
noze apod.

Hostina

Pokud nevěsta, v jejímž původ-
ním domě hostina většinou probí-
hala, bydlela dále od kostela, kde 
církevní obřad probíhal, zastavoval 
svatební průvod cestou ještě v hos-
podě. 

I hostina měla v lidovém pro-
středí svou jasně stanovenou podo-
bu. Hojnost jídla měla zajistit zdraví  
a plodnost novomanželů. Dones se 
– alespoň částečně – udržel zvyk, 
při němž novomanželé jedí polévku 
jednou lžící z jednoho talíře. Během 
tradiční lidové svatby pili i jedli že-
nich s nevěstou z jediné sady nádo-
bí, aby byli po celý život svorni.

Kolébka
Po skončení svatební hostiny 

měli všichni účastníci svatby postup-
ně přispět novomanželům mincí, již 
vhodili do připravené mísy. Ve chvíli, 
kdy byla nádoba naplněna, houpala 
touto „kolébkou“ starší družička tak 
dlouho, až peníze vysypala nevěstě 
do klína a poté mísu jakoby nedo-
patřením rozbila. Z peněz se měla 
pořídit výbava pro potomka, jehož 
narození se nejdéle s odstupem jed-
noho roku očekávalo. Ve 20. století 
se peníze vybíraly např. do střevíce. 

Připíjení
Přípitky pronášel zpravidla druž-

ba. Přál novomanželům hodně lásky 
a štěstí. Následovaly přípitky dru-
žičkám, ale i dalším svatebčanům. 
Družba za vtipné a šprýmovné verše 
zpravidla obdržel drobnou finanční 
odměnu, o niž se pak rozdělil s mlá-
denci, kteří mu byli během hostiny 
nápomocni. 

Sbírka na kuchařku a umývačku
Po přípitcích se vybíraly peníze 

na kuchařku. Do nádoby naplně-
né vodou se vybíraly také peníze 
na ženu, která na svatbě umývala 
nádobí. Každý host si ruce nejprve 
namočil, poté je utřel do ručníku, jejž 
měl družba připevněný na holi, a na-
konec do mísy vhodil drobnou minci. 

Odstrojování kužele
Po vybírání peněz dorazili hu-

debníci, kteří po drobném občerst-
vení došli spolu se svatebčany pro 
ustrojený kužel. V doprovodu hudby 

a zpěvu se kužel odstrojoval, pochu-
tiny se rozdávaly dětem. Podobně 
se nakládalo také s „ratolestí“. Ze 
lnu na odstrojeném kuželu mohla 
nevěsta posléze utkat látku, z níž se 
našilo prádlo do nové domácnosti.

Veselka
Po hostině následovala veselka, 

taneční zábava provázená hudbou, 
jež se odbývala v hospodě. Zatímco 
dříve měla nevěsta tančit první ta-
nec s družbou a ženich zase s první 
družičkou, z měšťanského prostředí 
se postupně rozšířil dodnes prakti-
kovaný zvyk prvního novomanžel-
ského tance, po němž následoval 
tanec s rodiči.

Ve druhé polovině 20. století se 
v Československu rozšířil zvyk, který 
se týkal fingovaného únosu nevěsty. 
Ačkoli se dříve soudilo, že tato tra-
dice navazuje na starý slovanský 
zvyk, dnes jsou k této teorii badatelé 
rezervovaní. 

Čepení nevěsty 
Před půlnocí utvořili svatebčané 

kolo, uprostřed nějž tančila nevěsta. 
Poté si sedla na připravenou žid-
li a některá z vdaných žen jí sňala  
z hlavy věnec a místo něj nasadila 
čepec. Spolu s vdanými ženami 
měla novopečená paní tančit do té 
doby, dokud ji manžel nevykoupil 
polibkem a lahví alkoholu. Čepení 
nevěsty bylo pro nevěstu završením 
samotného přechodového rituálu.  
Z dívky se stávala vdaná žena sym-
bolicky tím, že přišla o věnec, sym-
bolizující panenství.

Příchod nevěsty do nového do-
mova

Spolu s nevěstou jela do nové-
ho domova i její výbava, již měla na 
starost starosvatka. Někdy k němu 
docházelo až druhý den svatby. 
Úkolem ženicha bylo přenést ne-
věstu přes práh. Tento starý zvyk 
se udržel dodnes, byť se přenáše-
ní nevěsty praktikuje někdy již při 
opuštění oddací síně či při příjezdu 
na místo hostiny.

Při příchodu nevěsty do domác-
nosti, kterou měla vést, se nevěstě 
také nachystalo koště a smetí, jejž 
měla mladá žena jako nastávající 
hospodyně uklidit. Zvyk se později 
transformoval do podoby zametání 
střepů z rozbitého talíře, na němž se 
– zpravila před začátkem hostiny – 
podílejí oba novomanželé.

Ukládání na lože 
V jistém smyslu mohla vyvrcho-

lení svatebního dne představovat 
svatební noc. Z regionu Mnichovo-
hradišťska chybějí o zvyku ukládání 
na lože zmínky. Je to však patrně 
dáno tím, že etnografové i vlastivěd-
ní pracovníci se tematice sexuality 
vyhýbali, a tak zřídkakdy zapisovali 
zvyky, které se k intimnímu životu 
našich předků vázaly.

Lenka Křížová

V městském muzeu můžete od 25. 
dubna zhlédnout výstavu věnovanou 
svatbám na Mnichovohradišťsku. Je-
jím základem je množství svatebních 
fotografií z let cca 1880–1990, které 
se podařilo shromáždit na základě 
naší Svatební výzvy v loňském roce. 
Ze stejného časového období, tj. od 
období secese po dobu nedávnou, 
jsou vystaveny ukázky svatebních 

šatů jak pro nevěstu, tak i ženicha. 
Jsou zapůjčeny ze sbírek muzea 
v Mladé Boleslavi a v Turnově, ale 
také od občanů města. Nechybí ani 
svatební kytice a prostřená svateb-
ní tabule. Vystavena je také sbírka 
historických svatebních oznámení  
a blahopřání, ukázky nevěstiny vý-
bavy i svatebních darů. 

Výstava představuje také ně-
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Od secese po současnost: začíná výstava 
Svatby nejen na Mnichovohradišťsku

které svatební zvyky. Jejich historii 
a vývoji bude věnována i přednáš-
ka Aleny Nachtmannové, jež se 
uskuteční ve čtvrtek 25. dubna v 17 
hodin v prostorách muzea. Dne 16. 
května proběhne komentovaná pro-
hlídka výstavy, kterou povede Lenka 
Křížová, autorka výstavních textů. 
Na sobotu 25. května připravuje 
Hana Vignerová a její Příběh módy 

přehlídku svatebních šatů. V pátek 
16. června proběhne v kapucínském 
klášteře Muzejní noc. Další doplň-
kové akce jsou plánovány na letní 
prázdniny. Na všechny vás srdečně 
zveme.

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Nové číslo sborníku  
Od Ještěda k Troskám
Co zajímavého přináší letošní první 
číslo sborníku Od Ještěda k Tros-
kám, které vychází v nové grafické 
podobě? Obyvatele Mnichova Hra-
diště jistě zaujme vzpomínka zdejší 
pamětnice na praní prádla u kamen-
ného mostu na Jizeře. Málokdo také 
asi ví o tom, že z nedalekých Zvířetic 
pocházel šlechtic Zdislav, výjimečná 
osobnost 15. století, učenec a rektor 
pražské univerzity. O něm pojedná-
vá článek historika Jana Boukala. 
Obsáhlejší text Radka Bílka je vě-
nován Kozákovu a jeho zachycení  
v literatuře. Prezentována je i auto-
rova neobyčejná sbírka tzv. reklam-
ních pohádek s náměty z Českého 
ráje. V článku Jaroslava Kříže se 
dozvíte o nejstarší rozhledně České-
ho ráje, Lenka Křížová naopak píše 
o Hlavatici. Další články pojednávají 
např. o významných osobnostech 
pohřbených na železnobrodském 
hřbitově či o obci Byšičky spjaté  
s tvorbou Karla Jaromíra Erbena.

Z přírodovědné oblasti upo-
zorňujeme na článek pojednávající  
o historii i současnosti existence vlků 

v našem kraji i o výskytu otakárků na 
Jičínsku. Pokračují seriály o turnov-
ské gemologii, tj. vědě zabývající se 
drahými kameny, či o obnově hradu 
Valdštejna. Nechybí ani informace  
o nových knihách s tématikou kraje 
od Ještěda k Troskám.

Jana Dumková

INZERCE

Přenášení nevěsty přes práh. Foto: Archiv muzea
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E-SHOP – www.nabytek-honza.cz 

NA NOVÉ ADRESE 
 
Víta Nejedlého 1299 
(u Domu s pečovatelskou službou) 
Mnichovo Hradiště 
tel. 326 771 027 
 
Přijďte si lehnout k Honzovi! 
 
 
 

       10.–13. 4. ZAVÁDĚCÍ CENY – slevy 10-20 % 
 
E 

OTEVŘELI JSME NEJVĚTŠÍ PRODEJNU 
ZDRAVÉHO SPÁNKU V REGIONU 

 

Jak vypadá prostor vybavený postelemi, máte možnost vidět od 25. 3. 2024. 
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